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ratom tovebs ruseTi Jenevis 

molaparakebebis magidas     gv.2   

saqarTvelos viza liberalizaciis 

procesi afxazebisa da osebis 

yuradRebas ipyrobs?!       gv.8 

foTis Tavisufali industriuli 

zona axali investiciebis    

ganxorcielebas gegmavs    gv.10 

 ram gamoiwvia inflaciis    

 maCveneblis zrda saqarTveloSi 

                           gv.12 

ra riskebTan aris dakavSirebuli 

samedicino mkurnaloba     

sazRvargareT            gv.14 

pirveli qarTveli momRerlis 

holograma - koncerti, romelic 

istorias darCeba         gv.17 

ჟენევის ფორმატში ქართული მხარის მთავარი მისიაა, 

ერთი მხრივ, „დატოვოს“ რუსული მხარე კონფლიქტის 

მონაწილედ. არ დაუშვას, სეპარატისტული რეგიონების 

პირდაპირი ჩართვა დისკუსიებში, როგორც ცალკე 

დამოუკიდებელი ერთეულების. ამასთან, დღის 

წესრიგში დააყენოს ყველაზე პრობლემატური 

საკითხები, რომელთა შორის დევნილთა დაბრუნება 

ერთ-ერთი ყველაზე მნიშვნელოვანია. 

qarTul energetikaSi “gazpromis” 
wili izrdeba                  gv.9 

კახა კალაძის განცხადებით, საქართველომ უნდა 

მოახდინოს გაზის იმპორტის წყაროებისა და 

მარშრუტების დივერსიფიკაცია, რათა ბაზარზე 

კონკურენციის არსებობით ხელსაყრელ ფასს მიაღწიოს. 

იმპორტის წყაროს დივერსიფიკაციისათვის კი, 

უპირველესად, რუსეთი განიხილება, აგრეთვე არსებობს 

ირანთან თანამშრომლობის შესაძლებლობაც, რაც 

საქართველოს დასაყრდენ აზერბაიჯანულ მხარეს 

დამატებით კითხვებს უჩენს.  

http://www.observer.com.ge/
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ratom tovebs ruseTi         

Jenevis molaparakebebis magidas? 

guram fcqialaZe (bulgareTi) 

ჟ ენევის მოლაპარაკების 

მორიგი 24-ე რაუნდი 8-9 

დეკემბერს ორი სამუშაო 

ჯგუფის ფარგლებში 

ჩატარდა, რომელსაც ტრადიციუ-

ლად, ეუთო-ს, გაერო-სა და ევრო-

კავშირის წარმომადგენლები თანა-

თავმჯდომარეობდნენ. 

     პირველი სამუშაო ჯგუფის ფა-

რგლებში განსახილველ საკითხებს 

შორის იყო რუსეთსა და დე ფაქტო 

რეჟიმს შორის 26 ნოემბერს სამ-

ხედრო სფეროში დადებული ხელ-

შეკრულება  შეიარაღებული ძალე-

ბის გაერთიანებული დაჯგუფების 

შექმნის თაობაზე. ამას გარდა, 

ქართული მხარისგან დაისვა სა-

კითხი ბოლო დროს სამხედრო 

წვრთნების რაოდენობის მატებასა 

და საქართველოს ხელისუფლების 

მიერ კონტროლირებადისაჰაერო 

სივრცის დარღვევის ფაქტებზე.  

     ამასთანავე, როგორც საქართვე-

ლოს საგარეო საქმეთა სამინის-

ტროს ოფიციალურ განცხადებაშია 

ნათქვამი, საქართველოს დელეგა-

ციის წარმომადგენლებმა ხაზი 

გაუსვეს სოხუმისა და ცხინვალის 

საოკუპაციო რეჟიმების თვითიზო-

ლაციის პოლიტიკას,  მავთულ-

ხლართებისა და სხვა ხელოვნური 

ბარიერების აღმართვის გაგრძე-

ლებას, ასევე საოკუპაციო საზღვ-

რის უკანონო გადაკვეთის ბრალ-

დებით საქართველოს მოქალა-

ქეების დაკავებისა და გატაცების 

შემთხვევებს, რუსეთის საოკუპა-

ციო ძალების მიერ 23 ნოემბერს, 

გიორგობის დღესასწაულზე, სო-

ფელ აძვში ეკლესიის ეზოდან 

ადამიანების გატაცების ფაქტს.  

     მეორე სამუშაო ჯგუფის ფარგ-

ლებში ყურადღება გამახვილდა 

გადაადგილების თავისუფლებაზე, 

მშობლიურ ენაზე განათლების მი-

ღების უფლებასა და ოკუპირებულ 

ტერიტორიებზე ადამიანის უფლე-

ბათა დაცვის აუცილებლობაზე. სა-

ქართველოს საგარეო საქმეთა სამი-

ნისტროს განცხადებაშივე ნათქვა-

მია, რომ საქართველოს დელეგა-

ციამ აქცენტი დასვა გალის რაი-

ონში ქართულ ენაზე სწავლების 

შეზღუდვის ფაქტებზე და მო-

ითხოვა ამგვარი შესაძლე-ბლობის 

უზრუნველყოფა. ასევე, ქართულმა 

მხარემ კიდევ ერთხელ მოუწოდა 

რუსეთს, საქართველოს მსგავსად 

ძალის გამოუყენებლობის ვალდე-

ბულება აიღოს, რომელზეც თან-

ხმობა 2010 წლის 23 ნოემბერს 

ცალმხრივად განაცხადა და ანა-

ლოგიურ ნაბიჯს მოითხოვს 

რუსული მხარისგანაც.  

     მოლაპარაკებები დროებით ად-

გილნაცვალ პირებზე საუბრისას 

შეწყდა, როცა სოხუმისა და ცხინ-

ვალის დე ფაქტო რეჟიმების წარ-

მომადგენლებმა რუსი დელეგატე-

ბის თანხლებით შეხვედრა და-

ტოვეს, რის შედეგადაც მუშაობა 

დასრულდა. მომდევნო, 35-ე 

რაუნდი კი მომავალი წლის 22-23 

მარტს გაიმართება, -  აღნიშნულია 

საქართველოს საგარეო საქმეთა 

სამინისტროს ოფიციალურ გან-

ცხადებაში. 

     ჟენევის ფორმატში ქართული 

მხარის მთავარი მისიაა, ერთი 

მხრივ, „დატოვოს“ რუსული მხარე 

კონფლიქტის მონაწილედ. არ დაუ-

შვას, სეპარატისტული რეგიონების 

პირდაპირი ჩართვა დისკუსიებში, 

როგორც ცალკე დამოუკიდებელი 

ერთეულების. ამასთან, დღის 

წესრიგში დააყენოს ყველაზე პრო-

ბლემატური საკითხები, რომელთა 

შორის დევნილთა დაბრუნება ერთ 

ერთი ყველაზე მნიშვნელოვანია. 

მისი მოგვარება რთულად მიღწე-

ვადია, რადგან მას რუსული მხარე 

წითელ ხაზად მიიჩნევს და 

დათმობაზე წასვლას არ აპირებს. 

ამის ნათელი დადასტურება 34-ე 

რაუნდშიც ვიხილეთ, როცა დევ-

ნილების საკითხზე საუბრის დროს 

რუსეთის დელეგაციამ შეწყვიტა 

დისკუსიაში მონაწილეობის მი-

ღება. 

     ჟენევის ფორმატს განსაკუთ-

რებული მნიშვნელობა აქვს ქარ-

თული მხარისთვის, რადგან დღეს-

დღეობით იგი წარმოადგენს დია-

ლოგის ერთადერთ ფორმას. მას 

შემდეგ, რაც დე ფაქტოდ აღიარე-

ბულ აფხაზეთსა და ცხინვალის 

რეგიონში გაერო-სა და ეუთო-ს 

მისიები აღარ ფუნქციონირებს, 

მოცემული ფორმატი ერთადერთ 

პლატფორმად რჩება, ქართულმა 

მხარემ საკუთარი პოზიცია რომ 

გააჟღეროს და საერთაშორისო სა-

ზოგადოებას კვლავ შეახსენოს 

არსებული პრობლემების შესახებ.  

34-ე რაუნდში ქართული მხარე 

ამჯერადაც შეეცადა, უმთავრესი 

თემების გარშემო მოლაპარაკე-

ბების წარმოებასა და ყურადღების 

უმთავრეს ასპექტებზე გამახვილე-

ბას. მოლაპარაკებების ჩიხში კიდევ 

ერთხელ შესვლით ნათელი ხდება, 

რომ არსებობს საკითხები, რაც 

მხარეებისთვის წითელ ხაზს წარმ-

ოადგენს და მის იქით მოლაპა-

რაკებები აღარ იძვრის. მათ შორი-

საა იძულებით გადაადგილებულ 

პირთა დაბრუნების საკითხი. ნი-

შანდობლივია, რომსწორედ მისი 

განხილვის დროს შეწყდა მოლა-

პარაკებები დე ფაქტო ხელი-

სუფლებების წარმომადგენლებისა 

და რუსეთის მხარის ინიცია-

ტივით, რაც მიუთითებს, რომ რო-

გორც რუსეთი, ისე სეპარა-

ტისტული რეჟიმების წარმომა-

დგენლები დევნილთა საკითხზე 

კომპრომისზე წასვლას არ აპი-

რებენ.  

     უფრო ზოგად კონტექსტში კი 

მთავარი პრობლემა რუსეთის და-

ჟინებული უარია კონფლიქტის 

მხარედ ყოფნაზე. მათი განცხა-

დებით, საქართველომ მოლაპარა-

კებები არა მათთან, არამედ სეპა-

რატისტულ რეჟიმებთან უნდა 

აწარმოოს, თავად კი მედიატორის 

როლში გამოვიდეს. ქართული 

მხარისთვის მოლაპარაკებების 

პირდაპირი რეჟიმი დე ფაქტო 

მხარეებთან ასევე წითელი ხაზია 

და მისი ინტერესია, რუსული 

მხარის, როგორც კონფლიქტის 

მონაწილის, ჩართულობა დისკუ-

სიაში. საქართველოს პოზიცია 

რუსეთის კონფლიქტის მხარედ 

ცნობაზე აიხსნება მისი მცდე-

ლობით, ხაზი გაუსვას რუსეთის 

ჩართულობას 2008 წლის აგვისტოს 

ომში და წარმოაჩინოს ის, როგორც 

კონფლიქტის მონაწილე მხარე.   

     ამგვარად ,ქართული მხარე გა-

მორიცხავს იმის შესაძლებლობას, 

რომ მოლაპარაკებებში დე ფაქტო 

რეჟიმები დამოუკიდებლად მონა-

წილეობდნენ, რითაც ზღუდავს 

მათი რაიმე სახის სუვერენიტეტის 

არსებობას. მაინც, რატომ ტოვებს 

ნაადრევად რუსეთი  მოლაპარა-

კების მაგიდას ასე ხშირად? 

    საქმე ის გახლავთ, რომ რუსეთი 

მოცემულ ფორმატში თავს არა-

კომფორტულად გრძნობს, რადგან 

მას ხშირ შემთხვევაში გაერო-ს, 

ეუთო-სა და ევროკავშირის წარ-

მომადგენლების თვალწინ თავის 

მართლება და ქართული მხარის 

მიერ დასმულ უხერხულ კით-

ხვებზე პასუხის გაცემა უხდება. 

დისკუსიის დროს კი მათთვის 

შედარებით მიუღებელ, ე.წ. წი-

თელი ხაზის გადამკვეთ საკით-

ხებზე რუსი დელეგატები, რო-

გორც ჟენევის ფორმატი იძლევა 

საშუალებას, მოლაპარაკებებს აჩე-

რებენ, რაც, შესაბამისად, ნიშნავს 

პასუხისმგებლობის თავიდან არი-

დებასა და საკითხების მომდევნო 

შეხვედრისთვის გადადებას. ამ 

გზით ისინი აჭიანურებენ მოლაპა-

რაკებებსა და ისეთ საკითხებზე 

შეთანხმებას, რაც მათთვის მიუ-

ღებელია. 

     დაბოლოს, აღსანიშნავია ირა-

კლი ალასანიას ახალი ინიციატივა 

გერმანია - საქართველო - რუსეთის 

ფორმატის შექმნაზე, რაც, მისივე 

თქმით, საქართველოს მხრიდან 

გამოიყენება ქვეყნის ინტერესების 

წინ წამოსაწევად. გერმანია კი არის 

ქვეყანა, რომელსაც საქართველოსა 

და რუსეთს შორის ურთიერთო-

ბების დარეგულირება შეუძლია. 

მოცემული ინიციატივის ამოქმე-

დების შემთხვევაში კი, ჟენევის 

ფორმატი აღარ იქნება ერთადერთი 

პლატფორმა საქართველოსთვის 

ქვეყნისთვის უმნიშვნელოვანესი 

საკითხების წინ წამოსაწევად. ირა-

კლი ალასანიას განცხადებით, ახა-

ლი ინიციატივა საფრთხეს არ 

შეუქმნის ჟენევის ფორმატის 

არსებობას.   

     აღნიშნული ფორმატის შექმნა 

ნიშნავს იმას, რომ რუსეთს მოუ-

წევს საქართველოსთან დიალოგი 

იმ შუამავლის მეშვეობით, რომელ-

თან საერთო ენის გამონახვა უფრო 

შეუძლია, ვიდრე კონკრეტულ 

ორგანიზაციებთან თუ ქვეყნებთან. 

მეორე მხრივ, მედიატორის როლში 

მხოლოდ ერთი სუბიექტის არსე-

ბობით ჩრდილოეთ მეზობელს 

მეტი მანევრირების საშუალება 

ექნება (ჟენევის მოლაპარაკებებში 

კი რუსეთს თავის დაცვა არა ერთ, 

არამედ რამდენიმე შუამავალთან 

უწევს) და, შესაბამისად, უფრო 

თავისუფლად იგრძნობს თავს. 

საქართველოსთვის აუცილებელია, 

რომ მოცემული ინიციატივის 

განხორციელების შემთხვევაში სა-

ფრთხე არ შეექმნას ჟენევის ფორ-

მატის არსებობას. მით უმეტეს, 

შესაძლოა, რუსეთმა საუბარი და-

იწყოს  იმაზე, რომ ამ ახალი პლატ-

ფორმის შექმნით გაუქმდეს 

ჟენევის დისკუსიები. საქართვე-

ლოსთვის საუკეთესო გამოსავალი 

იქნებოდა ჟენევის მოლაპარა-

კებების პარალელურად ზემოაღ-

ნიშნული ინიციატივის დანერგვა. 

ეს დიდი წინადადებაა,   გასაყოფია 

კარგი იქნებოდა ამ საკითხზე შენი 

ანალიზი, თუ არადა ამოვიღოთ 

ჩანართივით გამოდის, შეიძლება 

ბოლოსკენ ამის ჩამოტანა, განვრ-

ცობა და გაანალიზება. 
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saqarTvelo viza liberalizaciasTan  

dakavSirebiT evrokomisiis dadebiT 

daskvnas elis  
Teimuraz Sa 

ს 
აქართველოს საზოგადო-

ება  2015 წლის 15 დე-

კემბერს ელოდება ევროკო-

მისიის ანგარიშს საქარვე-

ლოს მიერ ვიზა ლიბერალიზაციის 

სამოქმედო გეგმის შესრულე-

ბასთან დაკავშირებით, რომელიც 

მთავრობამ ევროკავშირისგან  2013 

წლის 25 თებერვალს მიიღო. 

     ვიზა ლიბერალიზაცია ევროკავ-

შირთან ნიშნავს ბიომეტრიული 

პასპორტების მქონე საქართველოს 

მოქალაქეებისთვის უვიზო მიმო-

სვლას შენგენის წევრი-სახელმ-

წიფოების (მათ შორის ევროკავ-

შირის არა-წევრები სახელმწი-

ფოების - ნორვეგიის, შვეიცარიის, 

ისლანდიის), კვიპროსის, ხორვა-

ტიის, რუმინეთისა და ბულგა-

რეთის ტერიტორიებზე 90 დღით 

ნახევარი წლის განმავლობაში. 

აღნიშნული პოლიტიკის მიხედ-

ვით, უვიზო მიმოსვლა მყარდება 

დასავლეთ ბალკანეთის სახელმ-

წიფოებთან (სერბეთი, მაკედონია, 

ჩერნოგორია, ალბანეთი), თუმცა 

არ მოქმედებს დიდი ბრიტანეთისა 

და ირლანდიის რესპუბლიკის ტე-

რიტორიაზე, სადაც ინდივი-

დუალური სავიზო პოლიტიკა 

არსებობს. 

     რეალურად, ევროკომიის „და-

დებითი“ ანგარიში არ ნიშნავს 

საქართველოსთან უვიზო მიმოსვ-

ლის დამყარებას, არამედ ეს არის 

შეფასებებისა და რეკომენდაცი-

ების პაკეტი ევროკავშირის პარ-

ლამენტისთვის, რომელმაც შემდ-

გომ უნდა იმსჯელოს სავიზო პო-

ლიტიკაზე, დამატებით რეკომენ-

დაციებზე და ჩვენი ქვეყნის მზაო-

ბაზე -გახდეს სავიზო პოლიტიკის 

თავისუფალი წევრი. 

     აღსანიშნავია, რომ ღმოსავლეთ 

პარტნიორობის პროგრამის ფარგ-

ლებში მოლდოვა პირველი სახელ-

მწიფოა, რომელმაც შეძლო ევრო-

კავშირთან ორმხრივი უვიზო 

პოლიტიკის დამყარება. მოლდო-

ვამ სამოქმედო გეგმა 2010 წლის 15 

ივნისს მიიღო, ხოლო უვიზო 

რეჟიმი 2014 წლის 28 აპრილს 

დამყარდა.  მოლდოვას სამოქმედო 

გეგმის ყველა პუნქტის შესრულე-

ბისთვის დასჭირდა დაახლოებით 

4 წელი. თუმცა, მოლდოვის ევრო-

კავშირთან ვიზა ლიბერალი-

ზაციის პროცესი დიდწილად რუ-

მინეთის (ევროკავშირის წევრი 

ქვეყანა) მეზობლობამ განაპირობა. 

2015 წლის 21-22 მაისს, აღმოსავ-

ლეთ პარტნიორობის რიგის სამი-

ტის ფარგლებში, ევროკავშირის 

წარმომაგენლებმა აღნიშნეს, რომ 

საქართველომ გეგმაში გათვალის-

წინებული 15 პუნქტიდან სულ 

რაღაც 7 შეასრულა, უმეტესად ისე-

თი პუნქტები, რომლებიც ეხებიან 

მიგრაციებს, ადამიანის ტრეფი-

კინგს, ტერორიზმთან ბრძოლას და 

ა.შ. 

     ევროკავშირის სადამკვირვებ-

ლო მისიამ 28 სექტემბერს სა-

ქართველოში ვიზა ლიბერალი-

ზაციის პროცესის შეფასებითი სა-

მუშაოები ჩაატარა. სადამკვირ-

ვებლო ვიზიტის ფარგლებში, ევ-

როკავშირის ელჩმა საქართველში - 

იანოშ ჰერმანმა განაცხადა, რომ 

საქართველოს ვიზა ლიბერალი-

ზაციის სამოქმედო გეგმის უმე-

ტესი ნაწილი უკვე შესრულებული 

აქვს.  

     18 ნოემბერს ბრიუსელში სა-

ქართველო-ევროკავშირის ასოცი-

რების საბჭოს სხდომა გაიმართა, 

რომლის დასასრულს ევროკომი-

სიის ვიცე-პრეზიდენტმა ფედერი-

კა მოგერინიმ განცხადება ვიზა 

ლიბერალიზაციასთან დაკავში-

რებით გააკეთა. „მივესალმებით იმ 

ფაქტს, რომ საქართველომ წარმა-

ტებით მიაღწია ვიზების ლიბერა-

ლიზაციის სამოქმედო გეგმით 

გათვალისწინებული ეტაპობრივ 

მიზნებს. ვერ გეტყვით, რა გადაწ-

ყვეტილებას მიიღებს საბჭო ამ 

საკითხთან დაკავშირებით, მაგრამ 

სახეზეა აშკარად პოზიტიური 

ტენდენციები” - განაცხადა ევრო-

კომისიის ვიცე-პრეზიდენტმა.  

     9 დეკემბერს გერმანულმა გა-

მომცემლობამ „Die Welt“-მა საიტზე 

გამოაქვეყნა სტატია, რომელშიც 

აღნიშნულია, რომ საქართველოს, 

უკრაინისა და თურქეთის მოქალა-

ქეები ევროკავშირის ქვეყნებში 

უვიზო მიმოსვლით უკვე 2016 

წლის შუა პერიოდიდან შესძ-

ლებენ.  „Die Welt“-ის მიხედვით, 

აღნიშნული ინფორმაცია მათ ევ-

როკომისიის სანდო წყაროზე 

დაყრდნობით მიიღეს.  
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927 წლიდან, ამერიკული 

გამოცემა „Time“ ყოველ-

წლიურად ასახელებს 

„წლის ადამიანებს“. რო-

გორც წესი, წლის ადამიანებად 

სახელდებიან ხოლმე ისინი, ვინც 

ყველაზე მეტად გამოიჩინა თავი 

მთელი წლის მანძილზე. მიმ-

დინარე წლის 9 დეკემბერს „წლის 

ადამიანად“ დასახელდა გერმანიის 

ფედერაციული რესპუბლიკის კან-

ცლერი, დოქტორი ანგელა მერ-

კელი. 

     ამ ტიტულის მქონე პიროვნე-

ბათა სიას თუ გადავხედავთ, ადვი-

ლად შევამჩნევთ, რომ წლის ადა-

მიანთა დიდ უმრავლესობას პო-

ლიტიკოსები შეადგენენ. ანგელა 

მერკელი მეოთხე გერმანელი კანც-

ლერია, ვისაც ეს ტიტული ერგო, 

მისი წინამორბედები იყვნენ: ვილი 

ბრანდტი (1970), კონრად ადენა-

უერი (1953) და... ადოლფ ჰიტ-

ლერი (1938). არც ისაა ძნელად შე-

სამჩნევი, რომ წლის ადამიანებად, 

როგორც წესი, მამაკაცები სახელ-

დებიან ხოლმე. ანგელა მერკელი 

მეოთხეა წლის ადამიანებად (ინ-

დივიდუალურად) დასახელებულ 

ქალთა შორისაც, უოლის სიმპ-

სონის (1936), დედოფალი ელიზა-

ბეთ მეორისა (1952) და კორაზონ 

აკვინოს (1986) შემდეგ. 

     როგორც ვხედავთ, „წლის ადამ-

იანთა“ სია საკმაოდ მრავალფერო-

ვანია. ეს ტიტული მიანიშნებს 

წლის მთავარ მოვლენებზე და ამ 

მოვლენათა ცენტრში მყოფ პი-

როვნებებზე. მიმდინარე წლის 

ადამიანად ანგელა მერკელის და-

სახელება იმასაც ნიშნავს, რომ 2015 

წლის მთავარ მოვლენებად მიიჩ-

ნევა ევროპაში მომხდარი ამბები, 

რომელთა შუაგულშიც დგას გერ-

მანია და მისი კანცლერი. ანგელა 

მერკელის ბიოგრაფია ცხადყოფს, 

რომ მისი ცხოვრება მჭიდროდ 

არის დაკავშირებული გერმანიისა 

და, ზოგადად, ევროპის უახლეს 

ისტორიასთან. 

     ანგელა დოროთეა კასნერი დაი-

ბადა 1954 წელს, ჰამბურგში, ლუ-

თერანი პასტორის, ჰორსტ კას-

ნერის ოჯახში. იმავე წელს კასნე-

რების ოჯახი საცხოვრებლად გა-

დავიდა აღმოსავლეთ გერმანიაში, 

ქალაქ ტემპელინში, რომელიც ბერ-

ლინიდან  ოთხმოცი კილომეტრით 

არის დაშორებული. ამრიგად, მო-

მავალმა კანცლერმა ბავშვობა და 

ახალგაზრდობა  აღმოსავლეთ გერ-

მანიაში გაატარა, მაშინდელი „გერ-

მანიის დემოკრატიულ რესპუბ-

ლიკაში“.  

     მასწავლებლები და თანაკლა-

სელები ანგელას ახასიათებენ, რო-

გორც ბეჯით და ნიჭიერ გოგონას, 

რომელიც განსაკუთრებულ ინტე-

რესს იჩენდა მათემატიკისა და 

საბუნებისმეტყველო საგნების მი-

მართ. იმავე დროს მონდომებით 

სწავლობდა უცხო ენებსაც - ინ-

გლისურს და რუსულს. ენების 

მიმართ მისი დაინტერესება სავა-

რაუდოდ განაპირობა იმანაც, რომ 

ანგელას დედა - ჰერლინდი ინ-

გლისური და ლათინური ენების 

მასწავლებელი იყო. მომავალ კანც-

ლერზე, ალბათ, არანაკლებ გავ-

ლენას ახდენდა მამის პროფესიაც, 

მაგრამ ისიც ცხადია, რომ მაშინ-

დელი აღმოსავლეთ გერმანიის-

თვის დამახასიათებელ გარე-მოში 

პასტორის ქალიშვილი რე-ლიგიის 

მიმართ მიდრეკილებას აშკარად 

ვერ გამოავლენდა. პირიქით - 

ოპონენტები „თავისუფალი გერმა-

ნიის ახალგაზრდობის“ წევრო-

ბასაც უხსენებენ, თუმცა გდრ-ელი 

ახალგაზრდებისთვის ეს ისეთივე 

დამახასიათებელი რამ იყო, რო-

გორც კომკავშირის წევრობა საბ-

ჭოთა კავშირში.  

     სკოლის დამთავრების შემდეგ 

ანგელა კასნერმა სწავლა განაგრძო 

ლაიპციგის უნივერსიტეტში, ფი-

ზიკის ფაკულტეტზე. აქვე გაიცნო 

პირველი მეუღლე - ულრიხ მერ-

კელი, თუმცა მათი ქორწინება მხო-

ლოდ ხუთ წელიწადს გაგრძელ-

და. 1978 წელს ანგელა მერკელი 

გადავიდა ბერლინში, მეცნიერე-

ბათა აკადემიის ფიზიკური ქიმიის 

ცენტრალურ ინსტიტუტში. 1986 

წელს მას მიენიჭა დოქტორის 

ხარისხი. 80-იან წლებში ახალ-

გაზრდა მეცნიერი სისტემატურად 

აქვეყნებდა ნაშრომებს და არაფ-

რით ამჟღავნებდა ინტერესს პო-

ლიტიკის მიმართ, მისი ცხოვრებაც 

და მეცნიერული მოღვაწეობაც 

სავსებით აპოლიტიკური იყო. 

     1989-1990-იანი წლების საკვანძო 

მოვლენები - ბერლინის კედლის 

დანგრევა და გერმანიის გაერთია-

ნება ასევე გარდამტეხი აღმოჩნდა 

დოქტორი მერკელისთვისაც და 

ახალგაზრდა ფიზიკოსის პოლი-

ტიკით დაინტერესება გამოიწვია. 

1989 წელს იგი გაწევრიანდა 

ახლად დაარსებულ აღმოსავლეთ 

გერმანულ პარტიაში, რომელსაც 

„დემოკრატიული აღორძინება“ ერ-

ქვა და რომელიც 1990 წელს ქრის-

ტიან-დემოკრატიულ გაერთიანე-

ბას შეუერთდა. იმავე წელს ანგელა 

მერკელი აირჩიეს ბუნდესტაგის 

წევრად. გაერთიანებისთვის თვალ

-საჩინო წევრი იყო აღმოსავლეთ 

გერმანელი ქალი პოლიტიკოსი, 

დოქტორი მერკელი და კანცლერ 

ჰელმუტ კოლის ყურადღებაც და-

იმსახურა (ამიტომაც შეარქვეს მეტ-

სახელი „კოლის გოგონა“). ის ჯერ 

ქალთა და ახალგაზრდობის მინის-

ტრად დაინიშნა, შემდეგ კი, გარე-

მოს დაცვისა და ბირთვული უსა-

ფრთხოების მინისტრად დააწი-

ნაურეს. 1998 წლის არჩევნებში 

კოლი დამარცხდა, ხოლო ოპოზი-

ციაში გადასულმა ქრისტიან-დე-

მოკრატებმა ძირეული რეფორმე-

ბი გაატარეს, რის შედეგადაც პარ-

ტიის გენერალურ მდივნად აირ-

ჩიეს ანგელა მერკელი.  

     2005 წლის არჩევნებში პირველ 

ადგილზე ქრისტიან-დემოკრატები 

გავიდნენ, თუმცა ისინი მხოლოდ 

ერთი პროცენტით აჭარბებდნენ 

სოციალისტებს. საჭირო გახდა კო-

ალიციის ჩამოყალიბება, რომ-ლის 

დელეგატებმაც კანცლერად აირჩი-

ეს ანგელა მერკელი - პირველი ქა-

ლი კანცლერი გერმანიის ისტო-

რიაში. ეს იყო ახალი ეპოქის დასაწ

-ყისი არა მხოლოდ  გერმანიისთვ-

ის, არამედ მთელი ევროპისთვის. 

     უკვე ათი წელია, რაც ანგელა 

მერკელი გერმანიის კანცლერის 

მოვალეობას ასრულებს. მასში ხე-

დავენ გერმანელებისთვის დამა-

ხასიათებელ არაერთ ღირსებას: 

შრომისმოყვარეობას, სიმტკიცეს, 

რაციონალიზმს და ორგანიზებუ-

ლობას. ასევე აღნიშნავენ მის მოკრ-

ძალებულობას: გერმანიის კანცლე-

რი და ევროპის წამყვანი პოლი-

ტიკოსი ცხოვრობს არა სპეცია-

ლურ რეზიდენციაში, არამედ საკ-

მაოდ მოკრძალებულ ბინაში, მუ-

ზეუმების კუნძულის მახლობ-

ლად. 2013 წელს ის ზედიზედ 

უკვე მესამედ აირჩიეს გერმანიის 

კანცლერად. 

     ისიც უნდა ითქვას, რომ ანგელა 

მერკელს ბევრი აკრიტიკებს და 

არაერთი ოპონენტი ჰყავს ქვეყნის 

შიგნითაც. აზრთა სხვადასხვაობა 

გამოიწვია მისმა პოლიტიკამ სა-

ბერძნეთის კრიზისის მიმართ. მას 

აკრიტიკებენ აგრეთვე საემიგრა-

ციო პოლიტიკის გამოც, განსაკუთ-

რებით ბოლოდროინდელი მოვ-

ლენების ფონზე. შესაბამისად, ან-

გელა მერკელს არცთუ იშვიათად 

უწევს ხოლმე რთული და, ზოგ-

ჯერ, არაპოპულარული გადაწყვე-

ტილების მიღება. 

     ხსენებული საკითხები ძალზე 

მნიშვნელოვანია არა მხოლოდ 

გერმანიისთვის, არამედ ევროპის-

თვის და, ზოგადად, მსოფლიო პო-

ლიტიკისთვის. ამიტომაც, გერმა-

ნია და მისი კანცლერი არაერთ-

ხელ მოხვდა მსოფლიოს ყურად-

ღების ცენტრში. „წლის ადამიანად“ 

მისი დასახელებაც ამასვე ადას-

ტურებს.  

wlis adamiani 
giorgi mesxi (germania) 
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გ აერთიანებული ერების 

ორგანიზაციის კლიმატის 

ცვლილების კონფერენცია, 

COP 21, იგივე CMP 11, 

საფრანგეთში, პარიზის მახლობ-

ლად 30 ნოემბრიდან 11 დე-

კემბრამდე ჩატარდა. კონფერენ-

ციის მიზანი იყო სავალდებულო 

და საყოველთაო შეთანხმების მიღ-

წევა კლიმატის ცვლილებებთან 

დაკავშირებით, რომელიც 2020 

წლამდე უნდა განხორციელდეს. 

დოკუმენტი ითვალისწინებს სათ-

ბური აირების გამონაბოლქვის 

რაოდენობის 40%-დან 70%-მდე 

შემცირებას 2050 წლისთვის, რაც 

ექსპერტების აზრით, მნიშვნელო-

ვანი ნაბიჯია სერიოზული კლი-

მატური ცვლილებებით გამოწვე-

ული უბედურებების თავიდან 

ასარიდებლად.  

     საქართველოს პრემიერ-მინის-

ტრმა პარიზში გამართულ კონფე-

რენციაზე 150 ქვეყნის წარმომად-

გენელს სიტყვით მიმართა და 

განაცხადა, რომ საქართველოს 

მთავრობა მხარს უჭერს მსოფლიოს 

კლიმატური ცვლილებებით გამო-

წვეული პრობლემების აღმოფხვ-

რაში. ხელმოწერილი ხელშეკრუ-

ლების მიხედვით, სახელმწიფო 

ვალდებულია 2030 წლისთვის 

სათბური აირების გამონაბოლქვი 

15%-დან 25%-მდე შეამციროს. 

     „კლიმატური ცვლილებებით 

გამოწვეული შესაძლო უარყოფი-

თი გავლენა საქართველოს ეკო-

სისტემასა და ეკონომიკაზე უბიძ-

გებს ქვეყანას შეამციროს გამონა-

ბოლქვი და გაზარდოს ძალისხმევა 

პრობლემების აღმოსაფხვრელად 

ამ დარგში“, -აღნიშნა თავის 

გამოსვლაში პრემიერ-მინისტრმა. 

კლიმატის ცვლილება საქართვე-

ლოსთვის განსაკუთრებით მტკივ-

ნეული საკითხია. მეტეოროლო-

გიური სადგურების სტატისტიკა 

გვიჩვენებს, რომ შეიმჩნევა ტემ-

პერატურის მატება როგორც დასა-

ვლეთ, ასევე, აღმოსავლეთ საქარ-

თველოში, რაც გახშირებულ 

წვიმებში აისახება. ამ მიმართუ-

ლებით კვლევამ გამოავლინა  

სენსიტიური რეგიონები: შავი 

ზღვის სანაპირო, სადაც ზღვის 

დონემ აიწია და გაზრდილია 

შტორმების შესაძლებლობა; ქვემო 

სვანეთის რეგიონი, სადაც არსე-

ბობს ნიადაგის ეროზია და 

გაზრდილია ისეთი ბუნებრივი 

კატასტროფების სიხშირე, როგო-

რებიცაა წყალდიდობა, მეწყერი, 

ზვავი, დიდთოვლობა; დედო-

ფლისწყაროს რაიონი, სადაც 

გაზრდილია გაუდაბნოება.  

     სტატისტიკის მიხედვით, აღნი-

შნულ პირობებში საქართველო 

მიდრეკილი გახდა ბუნებრივი 

კატასტროფების მიმართ. შესაბამი-

სად, ძლიერი და ხანგრძლივი 

წვიმები, მეწყერი, წყალდიდობა, 

ზვავი, მდინარეების ადიდება და 

კალაპოტიდან გადმოსვლა, გრიგა-

ლი და ქარი გახშირდა. ზღვის 

დონის აწევამ გააძლლიერა შტორ-

მი და გამოიწვია სანაპიროს ერო-

ზია, რამაც ზიანი მიაყენა სანაპირო 

ზოლსა და ინფრასტრუქტურას.  

     „საქართველოში კლიმატის 

ასეთი ცვლილება გამოწვეულია 

მისი რელიეფური მდებარეობის 

გამო- მაღალმთიანი ტოპოგრაფია, 

წყლის რესურსები და ზღვის 

სიახლოვე. ყოველივე ეს უარყო-

ფითად აისახება სამეურნეო 

მიწაზე და იწვევს მისი მოსავ-

ლიანობის შემცირებას, შედეგად, 

მსგავსი ტიპის ბუნებრივი კატას-

ტროფები მნიშვნელოვნად აზარა-

ლებს ქვეყნის ეკონომიკას. 

გავიხსენებ ივნისში ჩვენს დედაქა-

ლაქში მომხდარ წყალდიდობას, 

რომელმაც 19 ადამიანის სიცოცხე 

შეიწირა და გაანადგურა თბილი-

სის ცენტრი. კეთდება პროგნო-

ზები, რომ მომავალში უფრო 

დრამატული ცვლილებებია მოსა-

ლოდნელი თუ დღესვე არ და-

ვიწყეთ მოქმედება“,- განაცხადა 

საქართველოს პრემიერმა პარიზის 

კონფერენციაზე. 

     სიტუაციის გამოსასწორებლად 

რამდენიმე ნაბიჯი უკვე გადაიდგა. 

საქართველოს ჰიდროენერგეტიკა 

ქვეყანას საშუალებას აძლევს ისარ-

გებლოს კლიმატური ცვლილე-

ბებით და განაახლოს ელექტრო-

ენერგია, რაც ქვეყნის ელექტრო-

ენერგიის 80% შეადგენს. საქართვე-

ლოს მთავრობა ამჟამად მუშაობს 

გრძელვადიან სტრატეგიაზე, რისი 

მიზანიცაა კლიმატის ცვლილე-

ბებით პროდუქტიული გარემოს 

შექმნა და გამონაბოლქვის შემცი-

რება. ასევე, დონორების დახმარე-

ბით დამუშავების პროცესშია 

ეროვნული გეგმა, რომელიც 

ითვალისწინებს უზრუნველყოს 

მდგრადი ურბანული ტრანსპორ-

ტის, საჯარო შენობებში ელექტრო-

ეფექტურობის, ენერგო-ღუმელე-

ბისა და სოფლებში მზის სისტემის 

განვითარება. მთავრობა ასევე 

მუშაობს  ეროვნულ სატყეო პოლი-

ტიკის შემუშავებაზე, რაც გააუმ-

ჯობესებს სატყეო მენეჯმენტსა და 

ხელს შეუწყობს ტყის განაშე-

ნიანებას. საქართველოს ეკონო-

მიკის სამინისტრო ამჟამად მუშა-

ობს ენერგიის ეფექტიანობის გაზრ

-დის სამოქმედო გეგმაზე, რომე-

ლიც ფოკუსირებულია განახლე-

ბადი ენერგიის წყაროების გამოყე-

ნებაზე. 

     იმისთვის, რომ კლიმატის 

ცვლილებების კუთხით გადავ-

დგათ პროგრესული ნაბიჯები და 

შევასრულოთ უწყვეტი განვითა-

რების სტრატეგია განვითარებად 

ქვეყნებს, როგორიც საქართველოა, 

საერთაშორისო პარტნიორებისგან 

ფინანსური მხარდაჭერა ჭირდება, 

რადგანაც ამ პროცესის განვი-

თარება დიდ ხარჯებს უკავშირ-

დება.  

     „ცხადია, GCF-ის ფონდის 

დაფინანსება მნიშვნელოვანწილად 

განსაზღვრავს განვითარებადი 

ქვეყნების წარმატებას კლიმატის 

ცვლილებების კუთხით დასახული 

მიზნების მიღწევაში“, - აღნიშნა 

ირაკლი ღარიბაშვილმა.  

     გასაკვირი არაა, რომ შეთანხ-

მების მიღწევამდე მონაწილეებს 

შორის დიდი დებატები გაიმართა. 

განვითარებადი ქვეყნები მოით-

ხოვენ დაფინანსებას კლიმატური 

ცვლილებებით გამოწვეული პრობ

-ლემების აღმოსაფხვრელად და 

გამონაქბოლქვის შესამცირებლად. 

როგორც ცნობილია, 2020 წლამდე 

მათთვის 100 მლდ. დოლარია 

გამოყოფილი. 
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ა ფხაზეთსა და სამხრეთ 

ოსეთში მცხოვრები მო-

სახლეობის ინტერესი 

ქართული პასპორტების 

მიმართ, საქართველოს ევროკავ-

შირთან ვიზალიბერალიზაციის 

პროცესის მიმდინარეობის ფონზე 

იზრდება. 

     საქართველოს მთავრობამ მზა-

დყოფნა გამოხატა  აფხაზ და ოს 

ხალხს ყველა ის სარგებელი 

შესთავაზოს, რაც ევროკავშირთან 

ასოცირების ხელშეკრულებით მი-

იღო. ჯერ კიდევ რიგის სამიტამდე, 

ხელისუფლება იმედოვნებდა, რომ  

მოქალაქეების უვიზოდ გადაად-

გილება ევროკავშირის წევრ სა-

ხელმწიფოებში, მიმზიდველი ფაქ-

ტი გახდებოდა კონფლიქტის 

ზონაში მცხოვრებთათვის, რომელ-

თა არალეგალურ დოკუმენტებს 

საერთაშორისო საზოგადოება არ 

სცნობს. 

     „საქართველო მალე მიიღებს 

ევროპასთან უვიზო მიმოსვლის 

რეჟიმს და ჩვენ ვთავაზობთ  აფხაზ 

და ოს ხალხს  საქართველოს პას-

პორტებით იმოგზაურონ ევრო-

პაში. ასევე, ვთავაზობთ მათ კარგ 

განათლებას, უკეთეს სოციალურ 

პირობებსა და თავისუფლებას, 

იცხოვრონ ჩვენთან ერთად უკეთეს 

ქვეყანაში”, -განაცხადა საქართვე-

ლოს პრემიერ მინისტრმა, ირაკლი 

ღარიბაშვილმა 2014 წელს აშშ-ში, 

კოლუმბიის უნივერსიტეტში გა-

მოსვლისას. 

     ნიშანდობლივია, რომ საქარ-

თველოს ხელისუფლება ცდილობს 

ე.წ. რბილი ძალის გამოყენებას 

სეპარატისტული რეგიონების მი-

მართ. კონფლიქტის ზონაში 

მცხოვრები ახალგაზრდებისთვის  

ღიაა ქართული საგანმანათლებლო 

დაწესებულებების კარი. მათ შეუძ-

ლიათ უმაღლეს სასწავლებლებში 

უფასოდ სწავლა, ასევე, მოქმედებს 

რამდენიმე სხვა სახის შეღავათი. 

     აფხაზებსა და ოსებს შეუძლიათ 

ქართულ კლინიკებში მიიღონ 

სამედიცინო დახმარება. სეპარა-

ტისტული რეგიონებიდან საქარ-

თველოში სამკურნალოდ რამ-

დენიმე მიზეზით შემოდიან: დე-

ფაქტო აფხაზეთსა და სამხრეთ 

ოსეთში არ არსებობს თანამედ-

როვე კლინიკები, საქართველოში 

სამედიცინო მომსახურების დონე 

შედარებით მაღალია და მათ 

შესაძლებლობა აქვთ თითქმის 

უფასოდ გაიარონ მკურნალობის 

კურსი.  

     ოსი მოსახლეობა ადგილობ-

რივი დე-ფაქტო მთავრობისგან 

წინააღმდეგობასაც აწყდება. დე-

ფაქტო პრეზიდენტი ლეონიდ 

თიბილოვი  მსგავსი პრაქტიკის 

შეწყვეტის აუცილებლობაზე ალა-

პარაკდა. იგი ცდილობს, პაციენ-

ტებს გზა რუსეთისკენ გაუხსნას, 

ამისთვის სპეციალური განკარ-

გულებაც გამოსცა, რომლის მი-

ხედვითაც ოსი პაციენტები რუსე-

თის საავადმყოფოებში დროულად 

უნდა გადაიყვანონ.  მოსახლეო-

ბისთვის კი უფრო ხელსაყრელი 

თბილისსა და საქართველოს სხვა 

ქალაქებში მკურნალობაა.  

     ქართული მხარე სეპარატის-

ტულ რაიონებში მცხოვრებლებს 

გაცილებით მეტს სთავაზობს, 

ვიდრე უბრალოდ მკურნალობაა. 

ჯანდაცვის სამინისტრო მზადაა, 

ოკუპირებული ზონებიდან საქარ-

თველოში ექიმების კვალიფი-

კაციის ამაღლების უზრუნველ-

ყოფა საკუთარ თავზე აიღოს.  

     აღნიშნულის ფონზე, საქართვე-

ლოს ევროკავშირთან ვიზალი-

ბერალიზაცია კიდევ ერთი სტი-

მულია აფხაზი და ოსი მოსახლეო-

ბისთვის, დაინტერესდნენ საქარ-

თველოსთან თანამშრომლობით. 

     „აფხაზურ და ოსურ საზოგა-

დოებასთან მაქვს მჭიდრო კონ-

ტაქტი და ვიცი, რომ ვიზა-

ლიბერალიზაციას ელოდებიან, რა

-თა ეს სიკეთე მათაც მიიღონ. 

ოკუპირებულ ტერიტორიებზე 

მცხოვრები მოსახლეობისგან წე-

ლიწადში საქართველოს პასპორტს 

300-400 ადამიანი იღებს, მათი 

რიცხვი კიდევ უფრო გაიზრდება 

საქართველო-ევროკავშირს შორის 

უვიზო რეჟიმის ამოქმედების 

შემთხვევაში“, აღნიშნა სახელმ-

წიფო მინისტრმა  შერიგებისა და 

სამოქალაქო თანასწორობის დარგ-

ში, პაატა ზაქარეიშვილმა. 

    ცალსახად აშკარაა, რომ საქარ-

თველოს ევროკავშირთან ინტეგ-

რაციის გზაზე წარმატება და-

დებითად აისახება ქართულ-

აფხაზურ და ქართულ-ოსურ 

ურთიერთობებზე. თუმცა საკამა-

თოა, რამდენად შეიძლება დაიძრას 

გაყინული კონფლიქტების პრობ-

ლემის მშვიდობიანი გზით 

მოგვარების საკითხი. აღნიშნულ 

კონტექსტში ხშირად იშველიებენ 

მოლდოვის მაგალითს.  

     მოლდოვამ ევროკავშირთან 

უვიზო მიმოსვლის რეჟიმი 2014 

წლის 28 აპრილს მიიღო, რამაც 

საგრძნობლად გაზარდა დნესტ-

რისპირეთში მცხოვრებთა ინტე-

რესი მოლდოვის პასპორტების მი-

მართ. მთლიანობაში, სეპარა-

ტისტულ რეგიონში მცხოვრებ-

ლების 77,000  ფლობს მოლდოვის 

ბიომეტრიულ პასპორტს. 2014 

წლის აპრილიდან დაახლოებით 

27, 000-მა მოითხოვა მოლდოვის 

ბიომეტრიული დოკუმენტი. უნდა 

ითქვას, რომ თავად მოლდოვის 

მცხოვრებლები აქტიურად განაგრ-

ძობენ რუმინული პასპორტების 

მიღებას, ვინაიდან ისინი ინტე-

რესდებიან უფრო მეტად ევრო-

კავშირის ტერიტორიაზე მუშაო-

ბით, ვიდრე იქ სამთვიანი მოგზაუ-

რობით. 

     მოლდოვის ბიომეტრიული პას-

პორტების სტატისტიკა მეტყვე-

ლებს იმაზე, რომ თავისუფალი 

სავიზო რეჟიმი დადებითად აისა-

ხება კონფლიქტურ რეგიონებთან 

რეინტეგრაციის პროცესში. რამდე-

ნად მოიტანს ვიზა ლიბერა-

ლიზაცია მოლდოვის მაგალითის 

მსგავს შედეგს საქართველოს გაყი-

ნულ კონფლიქტებთან მიმართე-

ბაში, ღია კითხვად რჩება.  

საქართველოს მთავრობა იმედოვ-

ნებს, რომ ეს პროცესი რაღაც 

დოზით აუცილებლად იქონიებს  

გავლენას აფხაზ და ოს ხალხზე. 

     საქართველოს პარლამენტის 

მიერ 10 დეკემბერს მიღებულ 

ევროსტრუქტურებისადმი მიმარ-

თვაში ნათქვამია, „ევროკავშირის 

წევრ ქვეყნებთან უვიზო რეჟიმის 

დაწესება ხელს შეუწყობს საქარ-

თველოს ოკუპირებული ტერიტო-

რიების მოსახლეობას- აფხაზეთისა 

და ცხინვალის რეგიონის მცხოვ-

რებთა რეინტეგრაციასა და კე-

თილდღეობას, ამასთანავე, ცხად-

ყოფს ევროკავშირთან პარტნიო-

რობის ნაყოფიერ შედეგებს და 

ევროპული არჩევანის უდავო 

სარგებელს“. 

     საყურადღებოა, ისიც, რომ  ვიზა 

ლიბერალიზაციის პროცესში შესა-

ძლებელია საოკუპაციო საზღვრე-

ბის კონტროლის მხრივ გარკვე-

ული დაბრკოლებები შეიქმნას. 

თუმცა, დასავლეთმა კარგად 

უწყის, რომ რუსეთის მხრიდან 

სეპარატისტული მთავრობების 

დახმარების ერთ-ერთი მთავარი 

მიზეზი აღმოსავლეთ სამეზობლოს  

ქვეყნების ევროინტეგრაციის პრო-

ცესის შეფერხებაა. ამდენად, შესა-

ბამისი საიმიგრაციო სქემის მომ-

ზადების პირობებში, ევროპის 

ინტერესებში შედის, არ შეანელოს 

ვიზა ლიბერალიზაციის პროცესი.  
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ლ უქსემბურგში „გაზ-

პრომის“ აღმასრუ-

ლებელ დირექტორ 

ალექსეი მილერსა 

და საქართველოს ენერგეტიკის მი-

ნისტრ კახა კალაძეს შორის 8 დე-

კემბერს მორიგი შეხვედრა გაიმარ-

თა.  მხარეებმა „ჩრდილოეთ-სამხ-

რეთის“ 221 კილომეტრიანი მილ-

სადენის საკითხი განიხილეს, რო-

მელიც საქართველოს გავლით, 

სომხეთს ბუნებრივი აირით ამა-

რაგებს. გაზსადენის სატრანზიტო 

ღირებულება, მთლიანი მოცუ-

ლობის 10%, საქართველოს რჩება. 

განსახილველ საკითხებში აგრეთ-

ვე შედიოდა, საქართველოსთვის 

კომერციული მიწოდების გაზრდა 

და სატრანზიტო კონტრაქტის გა-

ხანგრძლივება.  

         მინისტრის განცხადებით, 

გაზპრომის წარმომადგენლობის 

მხრიდან იყო მინიშნება, ირანის 

გავლით სომხეთისათვის გაზის 

მიწოდებაზე, რაც საქართველოს 

ინტერესებისთვის საზიანო იქნება, 

რადგან სატრანზიტო საფასურს, 

მთლიანი გატარებული მოცულო-

ბის 10 %-ს, დაკარგავს. თუკი 

საქართველო გამტარ ქვეყანად 

დარჩება, სომხეთის მზარდი მოთ-

ხოვნის გათვალისწინებით, მეტ 

გაზს მიიღებს სატრანზიტო ღირე-

ბულების სახით, რადგან სომხე-

თის მოთხოვნის გაზრდა პირდა-

პირპროპორციულად აისახება სა-

ქართველოს წილზე. ბოლო 3 

თვეში ეს კალაძისა და მილერის 

რიგით მესამე შეხვედრაა. გაზ-

პრომთან ახალ ხელშეკრულებაზე 

მოლაპარაკების დასრულება კი 

დეკემბრის ბოლოსთვის იგეგმება. 

       ენერგეტიკის სამინისტროს 

მონაცემებით, 2014 წლისთვის 

აზერბაიჯანული გაზი საქართვე-

ლოს მთლიანი გაზმომარაგების 

(2.17 მილიარდი კუბური მეტრი) 

87,1 %-ს შეადგენდა, ხოლო 

რუსეთიდან 267.7 მილიონი 

კუბური მეტრი შემოვიდა (12,3 %), 

დარჩენილ 0,6 % კი სხვა წყა-

როებზე მოდის. მსგავსი ტენდენ-

ცია შენარჩუნდა 2015 წელსაც.  

       კალაძის განცხადებით, 2012 

წლის შემდეგ გაზზე მოთხოვნა 

27%-ით გაიზარდა და 2015 წელს 

დაახლოებით 2.5 მილიონ კუბურ 

მეტრს მიაღწია. მისივე თქმით, 

გაზრდილ მოთხოვნაზე საპასუ-

ხოდ საქართველოს იმპორტის მო-

ცულობის გაზრდა აზერბაიჯა-

ნიდან არ შეუძლია, რის გამოც 

გაზპრომთან თანამშრომლობა ერ-

თადერთ ვარიანტად განიხილება. 

საქართველოს ენერგეტიკულ რე-

სურსებზე მოთხოვნის მუდმივად 

ზრდის პირობებში, მინისტრის 

განცხადებით, იმპორტის წყარო-

ების დივერსიფიცირება საჭიროა 

მინიმუმ 2019 წლამდე, სანამ 

აზერბაიჯანული „შაჰ დენიზ II” 

გაზსადენი შევა ექსპლუატაციაში. 

      ქართული მხარე ბაზარზე 

დეფიციტის წარმოქმნის თავიდან 

აცილებას, რუსული გაზის იმპორ-

ტის გაზრდით გეგმავს. „გაზპრომ-

თან“ თანამშრომლობის შესაძლო 

გაღრმავების საკითხს საქართვე-

ლოში არაერთგვაროვანი რეაქცი-

ები მოჰყვა. განსაკუთრებით 

ერთიანი ნაციონალური მოძრაო-

ბის წარმომადგენელთა მხრიდან, 

რომლებიც ქართული ოცნების მი-

ნისტრთა კაბინეტს, ამგვარი 

შეთანხმების განხილვის გამო, სა-

ხელმწიფოს ღალატში ადანაშა-

ულებენ.  

       „გაზპრომის“ გაზზე დამოკიდე

-ბულების ზრდამ საქართველოს, 

შესაძლოა, შემდეგი უარყოფითი 

შედეგები მოუტანოს - 1) გაზპრომ-

თან თანამშრომლობის გაზრდა 

საქართველოს სტაბილური ენერგო 

პარტნიორის, აზერბაიჯანის, უკმა-

ყოფილებას გამოიწვევს - კალაძის 

განცხადებისაგან განსხვავებით, 

აზერბაიჯანული მხარე ამტკიცებს, 

რომ შეუძლია საქართველოს 

მზარდი მოთხოვნის დაკმაყოფი-

ლება; 2) რუსული გაზის გაზრ-

დილი წილი საფრთხეს წარმოად-

გენს ქართული ენერგოუსაფრთხო-

ებისათვის ;  

     ცალკე განსახილველი საკითხია 

შესაძლებლობა, რომ რუსეთმა 

მხოლოდ ირანის გავლით განა-

ხორციელოს გაზის იმპორტი სომ-

ხეთში. მითუმეტეს, გაზპრომი 

გეგმავს სომხეთის ერთადერთი 

ალტერნატიული გაზმომარაგების 

წყაროს, „ირან-სომხეთის“ მილ-

სადენის, სრულ შესყიდვას. ამ 

შემთხვევაში საქართველო დაკარ-

გავს საკუთარ 10%-იან წილს 

„ჩრდილოეთი-სამხრეთის“      ნაკა-

დიდან და, თუკი დეფიციტს 

აზერბაიჯანული გაზით არ აღ-

მოფხვრის, ამავე რაოდენობის 

შეძენა კვლავ გაზპრომიდან მოუ-

წევს.  

       კახა კალაძის განცხადებით, 

საქართველომ უნდა მოახდინოს 

გაზის იმპორტის წყაროებისა და 

მარშრუტების დივერსიფიკაცია, 

რათა ბაზარზე კონკურენციის არ-

სებობით ხელსაყრელ ფასს მიაღ-

წიოს. იმპორტის წყაროს დივერსი-

ფიკაციისათვის კი, უპირველესად, 

რუსეთი განიხილება, აგრეთვე 

არსებობს ირანთან თანამშრომ-

ლობის შესაძლებლობაც, რაც სა-

ქართველოს დასაყრდენ აზერბაი-

ჯანულ მხარეს დამატებით 

კითხვებს უჩენს. მით უმეტეს, 

ალიევი საქართველოს პრეზიდენ-

ტთან შეხვედრაზე აღნიშნავს, რომ 

აზერბაიჯანს მეზობლების მოსამა-

რაგებლად 100 წლის სამყოფი 

რესურსები აქვს, ხოლო „SOCAR“-

ის წარმომადგენლობის თქმით, 

აზერბაიჯანულ ენერგოკომპანიას 

საქართველოს გაზრდილი მოთ-

ხოვნის დაკმაყოფილებაც შეუძ-

ლია.  

     გაზპრომთან მოლაპარაკებების 

პარალელურად, ქართულ მხარეს 

სჭირდება მტკიცება, რომ აზერბაი-

ჯანი რჩება მის ნომერ პირველ 

ენერგო პარტნიორად. გიორგი 

მარგველაშვილმა ილჰამ ალიევთან 

შეხვედრისას განაცხადა, რომ 

„ჩვენი ურთიერთობები ყოველ-

გვარ გამოცდას გაუძლებს“, ორ 

მხარეს არ აქვს განსხვავებული 

თვალთახედვა ქვეყნებს შორის 

ენერგო ტრანზიტის თაობაზე. 

       მართალია, რუსული გაზის 

წილის მატებით ქართულ ენერგე-

ტიკაში ხდება იმპორტის წყაროე-

ბის დივერსიფიკაცია, თუმცა, 

ამავდროულად, იზრდება რუსეთ-

ზე ენერგო დამოკიდებულებაც. 

რუსული კომპანიების გაზრდილი 

წილი კი ქვეყნის ენერგო სექტორის 

სტაბილურობისთვის საფრთხის 

შემცველია. ვინაიდან, რუსეთი 

სახელმწიფო ენერგო კომპანიებს, 

განსაკუთრებით გაზპრომს, იყე-

ნებს, როგორც საგარეო პოლიტი-

კური მანევრირების იარაღს, რო-

გორც ეს მოხდა 2006 წლის 

ზამთარში, როდესაც საქართვე-

ლოს მთავრობის პოლიტიკით 

უკმაყოფილო კრემლმა ქვეყანას 

გაზმომარაგება შეუწყვიტა.    ამის 

შემდეგ საქართველომ მოახერხა 

რუსეთისაგან დამოუკიდებელი 

სტაბილური მომარაგების უზრუნ-

ველყოფა, მეტწილად აზერბაიჯა-

ნის დახმარებით. თუმცა, რუსე-

თზე გაზდამოკდებულების გაზრ-

დის შემთხვევაში კრემლის ენერგო 

კომპანიის იმპორტის უეცარი 

შეწყვეტა პოლიტიკური მოტივე-

ბით ქართულ ენერგოსისტემაში 

დეფიციტს გამოიწვევს.  

       აღსანიშნავია, რომ ერთი წლის 

წინ „როსნეფტმა“ ქართული მხა-

რისგან აგრეთვე პირდაპირ საკუთ-

რებაში მიიღო „Petrocas Energy 

Group“-ის 49%-იანი წილი, რომ-

ლის საკუთრებაშია სტრატეგიული 

მნიშვნელობის მქონე ფოთის პორ-

ტის ნავთობტერმინალი. ფოთის 

დიდი ტევადობის ტერმინალის 

ნაწილის ფლობა, რუსეთს საშუა-

ლებას აძლევს, სამხრეთ კავკასიის 

ნავთობის ბაზარზე საკუთარი 

გავლენა გაზარდოს.  

       იმის ფონზე, რომ ერთიანი 

ნაციონალური მოძრაობის მმარ-

თველობის დროს რუსულმა კომპა-

ნიებმა შეისყიდეს ქართული ენერ-

გოსექტორის მნიშვნელოვანი წი-

ლი, მაგალითად, „თელასის“ 75%, 

ჰიდროელექტროსადგურები - ხრა-

მი I და II, რუსული კომპანიების 

როლის კიდევ უფრო ზრდა ქარ-

თულ ენერგო-სივრცეში ეროვნუ-

ლი ინტერესებისთვის საფრთხის 

შემცველია.  

       შესაბამისად, ქართულ მხარეს 

აქვს ვალდებულება, გაითვალის-

წინოს, რომ კრემლი რუსულ კომ-

პანიებს სამხრეთ კავკასიის რეგი-

ონში პოლიტიკური გავლენის გა-

საზრდელად იყენებს და ყურად-

ღებით მოეკიდოს მომდევნო გარი-

გებებს, რათა საფრთხე არ შეექმნას 

ქვეყნის ენერგოუსაფრთხოებას. 
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ს 
აქართველოს მთავრობასა 

და რას ალ ხაიმას საინ-

ვესტიციო სააგენტოს შო-

რის 2008 წლის 11 აპრილის 

ხელშეკრულებისა და საქართვე-

ლოს მთავრობის 2009 წლის 14 

აპრილის #72 დადგენილების 

თანახმად ქ. ფოთში, ნავსადგურის 

ყოფილი ექსტენსიური განვი-

თარების ზონის ტერიტორიაზე 

(3 046 037 კვ.მ. მიწის ნაკვეთი) 99 

წლის ვადით შეიქმნა ფოთის თავი-

სუფალი ინდუსტრიული (თიზ-ი) 

ზონა, რომელიც ექსპლოატაციაში 

2010 წლის 15 ნოემბერს შევა. 

     მას შემდეგ თავისუფალი ინ-

დუსტრიული ზონების საკითხი 

ქვეყანაში აქტიურად განიხილება 

და როგორც ყველა მსხვილ პრო-

ექტს, მასაც გამოუჩნდნენ მომხრე 

და მოწინააღმდეგე მხარეები. 

     უცხოელმა ექსპერტებმა კვლე-

ვების საფუძველზე თავისუფალ 

ინდუსტრიულ ზონაში წარმოება 

საგადასახადო სარგებლიანობის 

კუთხით  პოზიტიურად შეაფასეს. 

     „მთლიანი დანაზოგები მეტად 

მნიშვნელოვანია, განსაკუთრებით 

კი იმ კომპანიებისათვის, რომლებ-

საც დიდი ოდენობით საწარმოო 

მასალები ჩამოაქვთ (საბაჟო გა-

დასახადის დანაზოგების მხრივ), 

ასევე ექსპორტზე ორიენტირე-

ბული ქვეყნებისათვის, როგორც 

პოტენციური დღგ-ს სარგებლიანო

-ბისათვის“, - აღნიშნულია ჯორჯ 

ველტონის და სტეფანი კომსას 

ანგარიშში.  

     ქართველი ანალიტიკოსების აზ-

რით ზონებმა ვერ გაამართლეს  

ხარისხობრივი, ისევე როგორც, 

რაოდენობრივი მაჩვენებლებით. 

ისინი განვითარების დაგეგმილ 

ფაზებს საგრძნობლად ჩამორ-

ჩებიან. 

     თიზ-ის გენერალური დირექ-

ტორის მოადგილე დავით ჯება-

შვილი გაკრვეულწილად იზია-

რებს ექსპერტების ხედვას, თუმცა 

განმარტავს, რომ ერთგვარი ჩამორ-

ჩენა სხვადასხვა ფაქტორებმა განა-

პირობა, მათ შორის ეკონომიკურმა 

კრიზისმა და რეგიონში შექმნილმა 

პოლიტიკურმა დაძაბულობამ.  

     „კომპანიისთვის გარე ფაქტო-

რები მთავარი გამოწვევაა. თიზ-ის 

პარტნიორ ქვეყნებს: თურქეთს, 

რუსეთს, უკრაინას, აზერბაიჯანს, 

სომხეთსა და ამასთან, შუა აზიას 

ფინანსური პრობლემები აქვთ, ხო-

ლო დანარჩენი ქვეყნები პოლიტი-

კური და ეკონომიკური არასტაბი-

ლურობით გამოირჩევიან“, -      

აცხადებს ჯებაშვილი. 

     მიუხედავად აღნიშნული სირ-

თულეებისა, კომპანია ვითარდება, 

ყოველწლიურად მატულობს გან-

ხორციელებული პროექტები და 

შესაბამისად მოგებაც. 

     ფოთის თიზ-ის დაარსების 

დღიდან 2015 წლის ოქტომბრის 

ჩათვლით განხორციელებულია 27 

მილიონი აშშ დოლარის ოდენობის 

ინვესტიცია. ამას ემატება ინვეს-

ტორი კომპანიების მიერ განხორ-

ციელებული ინვესტიციაც, რაც 

2015 წლის ოქტომბრის მდგო-

მარეობით დაახლოებით 17 

მილიონ აშშ დოლარს შეადგენს. 

2015 წლის 5 ნოემბრის მდგო-

მარეობით, ფოთის თიზ-ში ფუნ-

ქციონირებს 85 კომპანია, რო-

მელთა დაახლოებით 80% და-

კავებულია იმპორტექსპორტით, 

საერთო დასაქმებულთა რაოდე-

ნობა კი შეადგენს 380-ს. 

     თიზ-ში რეგისტრირებული კომ-

პანიები ახორციელებენ შემდეგი 

ტიპის საქმიანობებს: ხორც-პრო- 

დუქტების გადამუშავება, მშრალი 

ტვირთების/ნავთობის სასაწყობე 

ტერმინალი და საავტომობილო სა-

ტვირთო მისაბმელების სარკინიგ-

ზო გადასაზიდი პლატფორმის 

წარმოება, პარფიუმერული დანამა-

ტების წარმოება; ავტომანქანის 

სათადარიგო ნაწილებით, ელექ-

ტრო საქონლით, ფარმაცევტული 

საქონლით, მეორადი ტანსაცმ-

ლით, ნავთობპროდუქტებით ვაჭ-

რობა; სპირტით წარმოება და 

ვაჭრობა, მეტალო სახურავების, 

სამშენებლო მეტალო კონსტრუქ-

ციების წარმოება; სასაწყობე 

მეურნეობა და ნარჩენი პლასტ-

მასის გადამუშავება.  

     ფოთის თავისუფალი ინდუს-

ტრიული ზონა სრულ საგადასა-

ხადო შეღავათებს  სთავაზობს იმ 

კომპანიებს, რომელიც საქმიანობას 

განახორციელებს ზონის ფარგლებ-

ში. თავისუფალ ინდუსტრიულ 

ზონაში რეგისტრირებული კომპა-

ნიები, განთავისუფლებულნი არი-

ან საქართველოს კანონმდებლო-

ბით დადგენილი ყველა საგადასა-

ხადო ვალდებულებისგან, მათ შო-

რის მოგების, ქონების, საბაჟო და 

დამატებითი ღირებულების გადა-

სახადისაგან (დღგ). 

     დავით ჯებაშვილის თქმით, 

ფოთის ტერიტორია თიზ-ისთვის 

სპეციალურად სტრატეგიული და 

ლოჯისტიკური მდებარეობიდან 

გამომდინარე ფოთის პორტის მიმ-

დებარე ტერიტორიაზე იქნა შერ-

ჩეული, რას ხელს უწყობს ტვირ-

თების უმოკლეს ვადაში მიწო-

დებას.  

     კომპანიის დირექტორის მოად-

გილე აღნიშნავს, რომ მთავარი 

ფაქტორები, რაც უცხოელ ინვეს-

ტორებს იზიდავთ ეს არის ადგილ-

მდებარეობა, როგორც ევროპისა 

და აზიის დამაკავშირებელი კერა, 

აბრეშუმის გზის ტერიტორია და 

მეორეს მხრივ,  გადასახადებისგან 

განთავისუფლების სტატუსი. „უც-

ხოელ ინვესტორებს იზიდავთ 

საგადასახადო შეღავათები და 

ბიზნესის მართვის განსაკუთ-

რებული სიმარტივე, რომელითაც 

სარგებლობენ თიზ-ში რეგისტრი-

რებული კომპანიები. ამ ფაქ-

ტორებმა თავდაპირველად გამოი-

წვია ემირატებში დაფუძნებული 

კომპანიების დაინტერესება, რო-

მელსაც შემდგომში მოჰყვა ინვეს-

ტიციების შემოდინება აზიის და-

ნარჩენი ქვეყნებიდან, ევროპიდან 

და ამერიკის შეერთებული შტა-

ტებიდან“. 

     ჯებაშვილის თქმით, კომპანიას 

მომავალ წელს ინფრასტრუქტუ-

რის მოსაწყობად დაგეგმილი აქვს 

ახალი ინვესტიციების განხორციე-

ლება. გარდა ამისა, თიზ-ში 

რეგისტრირებული კომპანიები 

არაერთ მსხვილ ინვესტიციას გეგ-

მავენ, მაგალითად ბრიტანული 

კომპანია AG Terminal System  

გეგმავს ერთ-ერთ ყველაზე 

მსხვილ პროექტს საქართველოში, 

40 000მ2 სასაწყობე მეურნეობის 

მოწყობის სახით, ფართოვდება 

სპირტის წარმოება და დაგეგ-

მილია სხვა ახალი პროექტების 

განხორციელებაც. 

     შეიძლება თამამად ითქვას, რომ 

თიზ-ის სრული დატვირთვის 

შემთხვევაში არამარტო ფოთი, 

არამედ მთელი რეგიონი იქნება 

ჩართული მის რეალიზაციაში, რაც 

ასობით ადამიანს დაასაქმებს და 

აღნიშნული სარგებელი თითოე-

ულ ოჯახზე აისახება.  ასევე, უნდა 

აღინიშნოს, რომ თიზ-ების ფუნქ-

ციონირება არ მოდის წინააღმდე-

გობაში ევროკავშირის რეგულა-

ციებთან და ქართველი ანალიტი-

კოსების მიერ გამოთქმული ვარაუ-

დი, რომ თიზ-ის არსებობა ხელს 

შეუშლის საქართველოს ევროკავ-

შირში გაწევრიანებას, საფუძველს 

მოკლებულია.  
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ს 
აქართველოში ინფლაციის 

დონემ 6,3 პროცენტი შეად-

გინა. სტატისტიკის ეროვ-

ნულმა სამსახურმა 3 დე-

კემბერს ინფლაციის ახალი მაჩვე-

ნებელი დაადგინა. 

      საქსტატში აცხადებენ, რომ   

წლიური ინფლაციის ფორმირე-

ბაზე ძირითადი გავლენა იქონია 

ფასების ცვლილებამ სურსათსა და 

უალკოჰოლო სასმელებზე, მედიკა

-მენტებზე, ელექტროენერგიასა და 

გათბობის სხვა სახეებზე. 

     2015 წლის ნოემბერში, წინა 

წელთან შედარებით, სურსათსა და 

უალკოჰოლო სასმელებზე 12-

თვიან პერიოდში ფასები გაიზარ-

და 5,2 პროცენტით. ფასებმა 

მნიშვნელოვნად მოიმატა ხილსა 

და ყურძენზე (22,9 პროცენტით), 

ზეთსა და ცხიმზე (15,3 პროცენ-

ტით),  ყავაზე, ჩაისა  და კაკაოზე 

(10,2 პროცენტით).   ფასები გაზრ-

დილია  სამედიცინო პროდუქცი-

ის, აპარატურისა და მოწყობი-

ლობების ქვეჯგუფებზე 28,3 პრო-

ცენტით. ელექტროენერგიაზე, ბუ-

ნებრივ აირსა  და სათბობის სხვა 

სახეებზე დაფიქსირდა ფასების 

11,2 პროცენტით ზრდა. 

     ეროვნული ბანკის პროგნოზით, 

ფასები პროდუქტებზე კიდევ გა-

იზრდება  და იანვარში ყველაზე 

მაღალ მაჩვენებელს მიაღწევს.  

     ‘’ინფლაცია მცირედით გადასც-

და სამიზნე მაჩვენებელს, ეს პროგ-

ნოზირებადი იყო, ამის შესახებ 

ჩვენ ჯერ კიდევ აგვისტოს მოხ-

სენებებში აღვნიშნავდით.   ინფლა

-ცია პიკს მიაღწევს, ჩვენი ვარაუ-

დით, მომდევნო წლის პირველ 

კვარტალში და დაუბრუნდება 

მაჩვენებელს მომავალი წლის მე-

ორე ნახევრიდან’’, -განაცხადა 

ეროვნული  პრეზიდენტმა გიორგი 

ქადაგიძემ. მისი თქმით, იმ შემთ-

ხვევაში, თუ დადგება მონეტა-

რული პოლიტიკის გამკაცრების 

საჭიროება, ეროვნული ბანკი ამას 

აუცილებლად გააკეთებს. 

     ეკონომიკის მინისტრი დიმიტ-

რი ქუმსიშვილი ეთანხმება ეროვ-

ნული ბანკის პრეზიდენტს და 

ამბობს, რომ ‘’2016 წლის პირველ 

კვარტალში, სავარაუდოდ, ინფლა-

ციის მაჩვენებელი კიდევ უფრო 

გაიზრდება, მეორე კვარტლიდან 

კი უკვე უნდა დაუბრუნდეს მიზ-

ნობრივ მაჩვენებელს. მისი თქმით,  

ყველაზე მეტი ინფლაცია  გვაქვს 

სასურსათო მიმართულებით’’. 

     ეკონომიკური პოლიტიკის 

კვლევის ცენტრის პროექტების მე-

ნეჯერის, ირინა გურულის, გან-

მარტებით,  საქართველოში ინ-

ფლაციის სამიზნე მაჩვენებლიდან 

გადაცდომა ძირითადად განპირო-

ბებულია ეროვნული ვალუტის 

გაუფასურებით, რამაც გამოიწვია 

იმპორტირებულ პროდუქციაზე 

ფასების მატება და წარმოების 

შუალედური ხარჯების გაძვირება. 

ამასთან, ინფლაციაზე გავლენა 

იქონია ელექტროენერგიის გადასა-

ხადის ერთჯერადმა მატებამ. 

ეროვნული ბანკის პროგნოზით, 

ინფლაცია პიკს მომდევნო წლის 

პირველ კვარტალში მიაღწევს და 

სამიზნე მაჩვენებელს (5 პროცენტს) 

მომავალი წლის მეორე ნახევ-

რიდან დაუბრუნდება. 

     ფასებზე სტაბილურობის შენარ-

ჩუნება არის საქართველოს ეროვ-

ნული ბანკის პრეროგატივა. ამ 

მიზნით, ეროვნულმა ბანკმა გაამ-

კაცრა მონეტარული პოლიტიკის 

განაკვეთი 7,5 პროცენტამდე და 

საჭიროების შემთხვევაში კიდევ 

უფრო გაზრდის რეფინანსირების 

განაკვეთს. მონეტარული კომიტე-

ტის შემდეგი სხდომა გაიმართება 

მიმდინარე წლის 16 ნოემბერს. 

     საპარლამენტო უმრავლესობის 

წევრ თამაზ მეჭიაურის აზრით, ინ-

ფლციაზე პასუხისმგებელი არის 

ეროვნული ბანკი და ეს მისი 

უშუალო ფუნქციაა.  „6 % ჯერ არ 

არის კატასტროფა და მე უფრო 

დაველოდები გარეშე ფაქტორების 

განვითარებას ახლა იმიტომ, რომ 

ჩვენ დამოკიდებული ვართ არა 

იმდენად ეკონომიკურ მაჩვე-

ნებლებზე, რამდენადაც საგარეო 

ფაქტორების განვითარებაზე, ამ-

დენად  პროგნოზისაგან თავს 

შევიკავებ“, - ამბობს მეჭიაური.  

     ექსპერტი რომან გოცირიძე, 

ობსერვერთან საუბრისას, განმარ-

ტავს მიზეზებს, თუ რატომ მოხდა 

ინფლაცია საქართველოში. მისი 

თქმით, ინფლაცია გამოიწვია,  პი-

რველ რიგში, ლარის დევალვაციამ. 

      „ხელისუფლება ხელს იბანს და 

ამბობს, რომ ფასები გაიზარდა და 

ამის გამო დაეცა ლარი.   მაშინ უნ-

და დაისვას შეკითხვა, რამ გა-

მოიწვია ამ შემთხვევაში ლარის 

დევალვაცია? ლარის დევალვაცია 

გამოიწვია  თანაბარზომიერად, რო

-გორც საგარეო ფაქტორებმა, ასევე 

საშინაო შეცდომებმა, განსაკუთ-

რებით მთავრობის ეკონომიკურმა 

პოლიტიკამ,  რომელიც არ უწყობს 

ხელს ეკონომიკურ ზრდას, რადგან 

აწესებს ზედმეტ მარეგულირებელ 

ნორმებს, რაც  იწვევს ბიზნესის შე-

კუმშვას. ასევე, მთავრობის არას-

წორი საბიუჯეტო პოლიტიკამ, რო-

მელიც პირდაპირ გავლენას ახ-

დენს ფასების ზრდაზე“, - აღნიშნა 

გოცირიძემ. 

     ექსპერტის თქმით, ლარი რე-

ალურად ახალი წონასწორობის 

ნიშნულზე არის გაჩერებული,  რაც 

გამოწვეულია  დიდი ოდენობით  

იმპორტის შემცირებით 

დაახლოებით  1 მილიარდით.  გო-

ცირიძე აღნიშნავს, რომ ბიუჯეტი 

მთავრობამ  სულ რაღაც პირველი 

ვარიანტის წარდგენიდან  ორ კვი-

რაში კიდევ უფრო გააფუჭა, 

დაუმატა მას არარეალისტური 220 

მილიონი ლარის ოდენობის ხარ-

ჯები, რაც მომავალში სავარაუ-

დოდ გამოიწვევს ფასების გაზრ-

დას.  ბიუჯეტი  ეკონომიკური 

პოლიტიკის სარკეა, რომელიც სა-

ფრთხეს უქმნის ქვეყანაში  ფინან-

სურ სტაბილურობას.  

     ეკონომიკურ პრობლემებს გო-

ცირიძე ენერგეტიკის სფეროში 

არაკომპეტენტური ადამიანების 

მუშაობას აბრალებს. „ნაცვალდ 

იმისა, რომ ახალი ენერგეტიკული 

ობიექტები შემოსულიყო რეალუ-

რად ინვესტორები დავაფრთხეთ. 

ისინიც კი გასვლას აპირებენ, ვინც 

ბაზარზე მოქმედებდა.  ვგულისხ-

მობ,  ამ სადისტრიბუციო ქსელს, 

სადაც არსებული  ტარიფი მათ-

თვის უკვე მიმზიდველი არ არის. 

უამრავი მსგავსი სხვადასხვა შეც-

დომის ბრალია ფასების ზრდაც, 

დევალვაციაც და მოსახლეობის 

გაღარიბება.“   

     მიუხედავად იმისა, რომ წინა 

წელთან შედარებით ფასების 

ცვლლილება 2015 წლის ნოემ-

ბერში საკმაოდ საგრძნობია, წინა 

თვესთან შედარებით ინფლაციის 

დონემ მხოლოდ  0,3 პროცენტი 

შეადგინა, ერთი თვის მანძილზე 

სურსათსა და უალკოჰოლო სას-

მელებზე ფასები გაიზარდა 0,9 

პროცენტით, ხოლო ფასები შემ-

ცირდა ხილსა და ყურძენზე -0,4 

პროცენტით. ოქტომბერთან შედა-

რებით ფასები  ასევე მომატე-

ბულია წყალზე, ელექტროენერ-

გიაზე, ბუნებრივ აირსა და 

სათბობის სხვა საშუალებებზე 1,0 

პროცენტით.   
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ა დამიანის უფლებათა და-

ცვის საერთაშორისო დღე 

ყოველწლიურად 10 დე-

კემბერს აღინიშნება. ადა-

მიანის უფლებათა საყოველთაო 

დეკლარაცია, რომელიც უკვე 65 

წელს ითვლის, არ არის იური-

დიულად სავალდებულო და მხო-

ლოდ სარეკომენდაციო ხასიათს 

ატარებს, თუმცა მისი დაცვა თი-

თქმის ყველა ქვეყანამ  სავალდე-

ბულო  ნორმების შემცველ საერთა-

შორისო  ჩვეულებით სამართლად 

აქცია. ამ ფაქტმა კი, მთელი მსოფ-

ლიო კიდევ ერთხელ გააერთიანა  

ადამიანის უფლებებისა და თა-

ვისუფლებების, როგორც ნების-

მიერი დემოკრატიული სახელმ-

წიფოს არსებობისა და შემდგომი 

განვითარების უმთავრესი ქვაკუთ-

ხედის  გარშემო. 

        „ჩვენი უფლებები, ჩვენი 

თავისუფლებები - ყოველთვის“ -

ასე გამოიყურება  წლის მთავარი 

გზავნილი  გაეროს ადამიანის უფ-

ლებათა უმაღლესი კომისრის გა-

დაწყვეტილებით. გზავნილის ად-

რესატი არის ყველა, ვისაც აქვს 

ამბიცია, მოტივაცია და საშუალება 

შექმნას  ჯანსაღი გარემო მოქალა-

ქის  ძირითადი უფლებების დასა-

ცავად,  რომელიც უზრუნველყოფს 

თითოეული მათგანის სრულფა-

სოვან ცხოვრებას და არა  მხოლოდ 

არსებობას. 

        უდავოა ის, რომ ადამიანის 

ძირითადი უფლებები და თავის-

უფლებები მუდმივ, უზენაეს ღი-

რებულებებს წარმოადგენს. თუმცა 

მსოფლმხედველობრივი არსით სა-

ხელმწიფოს მიერ ხელისუფლე-ბის 

განხორციელებისას ასევე გულის-

ხმობს ერთადერთ სამართლებრივ 

ბერკეტს. შეზღუდული ძალაუფ-

ლების პრინციპის თანახმად, ხე-

ლისუფლებას აქვს კანონით შემო-

ფარგლული უფლებამოსილებანი, 

ხოლო ადამიანს აქვს ყველაფრის 

უფლება, რასაც კანონი არ კრძა-

ლავს. ბუნებრივია, პოსტსაბჭოთა 

საქართველოსთვის რთული აღმო-

ჩნდა ფეხი აეწყო ცხოვრების დემო-

კრატიული წესისთვის. ბარიერე-

ბისა და სირთულეების მიუხედა-

ვად, დღეს ქვეყანა სრულფასოვანი 

სამოქალაქო საზოგადოების ჩამო-

ყალიბების  იდეით წინ მიიწევს. 

      ადამიანის უფლებებისა და 

თავისუფლებების საკითხი  ხაზ-

გასმით არის აღნიშნული-საქარ-

თველო-ევროკავშირის ასოცირე-

ბის შეთანხმების დოკუმენტში. იგი 

1000-მდე გვერდს მოიცავს და 

ითვალისწინებს საქართველოს კა-

ნონმდებლობის ევროკავშირის 300

-მდე სამართლებრივ აქტთან 

შესაბამისობაში მოყვანას. დოკუ-

მენტის მესამე კარი სრულად მოი-

ცავს თავისუფლების, უსაფრთ-

ხოებისა და მართლმსაჯულების 

საკითხებს. მასში შესულია ნორ-

მები კანონის უზენაესობის, ადა-

მიანის უფლებათა და ფუნდამენ-

ტურ თავისუფლებათა პატივის-

ცემის შესახებ. შეთანხმებაში საუ-

ბარია საქართველოს ევროპული 

მისწრაფებებსა და იმ საერთო ღი-

რებულებებზე, რომელზეც დგას 

ევროკავშირი და რაც ნებისმიერი 

დემოკრატიული სახელმწიფოს 

განვითარების წინაპირობაა. 

       ადამიანის ძირითადი უფლე-

ბების საკითხი მნიშვნელოვან 

ადგილს იკავებს ვიზა ლიბერალი-

ზაციის სამოქმედო გეგმაში. დო-

კუმენტი საქართველოს ხელისუფ-

ლებას ავალდებულებს განახორცი-

ელოს კანონმდებლობა პირად მო-

ნაცემთა დაცვის საკითხებზე; 

უზრუნველყოს მონაცემთა დაცვის 

დამოუკიდებელი საზედამხედვე-

ლო ორგანოს ეფექტიანი ფუნქციო-

ნირება; ანტი-დისკრიმინაციული 

კანონმდებლობის სასწავლო პროგ-

რამების შესრულება და მონაცემთა 

დაცვის შესახებ ინფორმირებუ-

ლობის ამაღლება, ისევე, როგორც 

შესაბამისი ორგანოებისა და თანამ-

დებობის პირთათვის ეთიკის კო-

დექსებისა და სახელმძღვანელო-

ების შემოღება. 

     10 დეკემბერს საქართველოს 

სახალხო დამცველმა დიპლომა-

ტიურ კორპუსის, საერთაშორისო 

ორგანიზაციებისა და სამოქალაქო 

სექტორის წარმომადგენლებს 2015 

წლის ადამიანის უფლებათა და 

თავისუფლებათა დაცვის შესახებ 

ანგარიში წარუდგინა. უჩა ნანუა-

შვილი მიმდინარე წლის მნიშვნე-

ლოვან მოვლენად  გაეროს გენერა-

ლური ასამბლეის პლენარულ 

სხდომაზე საქართველოს ადამია-

ნის უფლებათა საბჭოს წევრად 

არჩევას მიიჩნევს.  

     ანგარიშში აღნიშნულია, რომ 

წამების, არაადამიანური და ღირ-

სების შემლახავი მოპყრობის შე-

სახებ მსჯავრდებულთა ათასო-

ბით საჩივარი კვლავ გამოძიების 

რეჟიმშია, დასკვნები კი მხოლოდ 

ერთეულ საქმეებზე დევს. 

     უჩა ნანუაშვილი, თავის ყოველ-

წლიურ ანგარიშში ტელეკომპანია, 

რუსთავი 2-ის პრობლემასაც შეეხო 

და აღნიშნა, რომ მწვავედ დგას 

სასამართლო ხელისუფლების მხ-

რიდან გამოხატვის თავისუფლე-

ბაში გაუმართლებლად ჩარევის 

საკითხი. 

     ქვეყანაში პრობლემად რჩება 

გენდერული თანასწორობის მიღ-

წევა; კერძოდ, დაბალია ქალთა 

პოლიტიკური და ეკონომიკური 

აქტივობა. ამასთან, შემაშფოთე-

ბელია ქალთა მიმართ ძალადო-

ბისა მასშტაბები. კვლავაც საგან-

გაშო და შემაშფოთებელია ბავშვთა 

უფლებების დაცვის მდგომარეობა, 

მათ შორის, ბავშვთა სიკვდილია-

ნობისა და სიღარიბის მაღალი 

მაჩვენებელი.  

     ქვეყნისთვის სერიოზულ გამო-

წვევად რჩება დევნილთა განსახ-

ლება და სიცოცხლისათვის საშიშ 

გარემოში ცხოვრება; კონფლიქტით 

დაზარალებული მოსახლეობის-

თვის კვლავ გამოწვევაა დასაქმება 

და უსაფრთხოდ გადაადგილება. 

განსაკუთრებით საგანგაშოა გალის 

რაიონში მშობლიურ ენაზე განათ-

ლების მიღების უფლების შეზ-

ღუდვა.  

     სავალალოა ხანდაზმულთა სო-

ციალური მდგომარეობა; მოუწ-

ყობელია ინკლუზიური განათ-

ლების სისტემა. კვლავ პრობლე-

მურია ჰომოფობიური დამოკიდე-

ბულება ლგბტ პირთა მიმართ და 

სიძულვილის ნიადაგზე ჩადენი-

ლი დანაშაულების დროული და 

ეფექტური გამოძიება. 

     სახალხო დამცველი აღნიშნავს, 

რომ არაერთი რეკომენდაციის მი-

უხედავად, სახელმწიფო დონეზე 

არ გადადგმულა ქმედითი ნა-

ბიჯები შრომის უფლებების დაც-

ვის მონიტორინგზე პასუხის-მგე-

ბელი ორგანოს - შრომის ინსპექ-

ციის შესაქმნელად. 

     ევროკავშირის ელჩმა საქართვე-

ლოში იანოშ ჰერმანმა ქვეყანაში 

ადამიანის  უფლებათა დაცვის 

თვალსაზრისით გადადგმული ნა-

ბიჯები მიმოიხილა. განსაკუთრე-

ბით ხაზი გაუსვა საკანონმდებლო 

ხარვეზების აღმოფხვრისთვის მიმ-

დინარე პროცესს და მათ შორის, 

არასრულწლოვანთა მართლმსა-

ჯულების კოდექსში შეტანილ ლი-

ბერალურ ცვლილებებს.  

     ზემოთ განხილული საკითხები 

ცხადყოფს ადამიანის უფლებებისა 

და თავისულებების ფუნდამენტა-

ლური მნიშვნელობის არსს. და-

საფასებელია  მთელი რიგი რე-

ფორმები და წინ გადადგმული ნა-

ბიჯები, რომლებიც ჩვენი მოქა-

ლაქეთა კონსტიტუციური უფლბე-

ბების დასაცავად ხორციელდება, 

თუმცა მიზნამდე, რომელიც თა-

ნასწორუფლებიანი მოქალაქეების 

თავისუფალ ქვეყანაში ცხოვრებას 

გულისხმობს, ჯერ კიდევ გრძელი 

გზა გვაქვს გასავლელი. 
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ამედიცინო ტურიზმი 

დღითიდღე უფრო პოპუ-

ლარულია. ადამიანები 

მოგზაურობენ, რომ მიი-

ღონ უკეთესი სამედიცინო მომსა-

ხურება სხვა ქვეყანაში, მაგრამ ეს 

ყოველთვის დადებითი შედეგით 

არ სრულდება. გამგზავრებამდე 

აუცილებელია შესაბამისი კონ-

სულტაციის გავლა  საქმის სპეცია-

ლისტთან. აღნიშნულის შესახებ 

ობსერვერი სამედიცინო ტურიზ-

მის საერთაშორისო ექსპერტს, პაა-

ტა რატიანს ესაუბრა.   

      რას ნიშნავს ტერმინი „სამედი-

ცინო ტურიზმი“? 

     სამედიცინო ტურიზმს დიდი 

ისტორია აქვს. ადამიანები უხსოვა-

რი დროიდან მოგზაურობდნენ 

სხვადასხვა სახის სამედიცინო 

მომსახურების მისაღებად. ცნობი-

ლი იყო ადგილები, სადაც ამა თუ 

იმ დაავადებას მკურნალობდნენ: 

იქნებოდა ეს სახელგანთქმული 

მკურნალები, თუ ბუნებრივი გამა-

ჯანსაღებელი წყაროები.  

     თანამედროვე სამედიცინო ტუ-

რიზმი, რა თქმა უნდა, განსხვა-

ვებულია. მისი განმარტება ასეთია: 

ეს არის პროცესი, რომლის დრო-

საც პაციენტები მიემგზავრებიან 

სხვა დანიშნულების ადგილებში 

სამედიცინო მომსახურების მიღე-

ბის მიზნით.  

     არსებობს ლოკალური, რეგიო-

ნული და გლობალური სამედი-

ცინო ტურიზმის ტიპები. ზო-

გიერთ შემთხვევაში პაციენტები 

იღებენ მომსახურებას დისტან-

ციურად ტელემედიცინის მეშვეო-

ბით და ესეც სამედიცინო ტურიზ-

მის სახეობაა. არსებობს საგანმანა-

თლებლო სამედიცინო ტურიზმი, 

როდესაც სამედიცინო პერსონალი 

მოგზაურობს კვალიფიკაციის 

ამაღლების, პრაქტიკისა და სხვა 

მიზნით.  

     თანამედროვე სამედიცინო ტუ-

რიზმის განვითარებას განაპირო-

ბებს 3 ძირითადი ფაქტორის ზე-

მოქმედება, ესენია: სამედიცინო 

მომსახურების ხარისხი, ხელ-

მისაწვდომობა და ფასი.  

     რა პროცედურებს მოითხოვს 

საზღვარგარეთ მკურნალობა?  

     ჩვენთან პირველადი კონსულ-

ტაცია უფასოა. ამისათვის საჭიროა 

წინასწარი ჩაწერა. უშუალოდ პაცი-

ენტის მოსვლა აუცილებელი არ 

არის. სასურველია, თან იქონიოთ 

პაციენტის ისტორია (ფორმა 100) 

და სხვა არსებული სამედიცინო 

დოკუმენტაცია, გამოკვლევების 

დისკების ჩათვლით.  

     კონსულტაციაზე მიიღებთ 

ამომწურავ ინფორმაციას თანამედ-

როვე სამედიცინო ტურიზმის 

თავისებურებებზე, მიმდინარე მდ-

გომარეობაზე, ქართველი პაციენ-

ტებისათვის არსებულ შესაძლებ-

ლობებზე, სპეციფიკასა და 

აუცილებლად გასათვალისწინე-

ბელ ნიუანსებზე და მიიღებთ 

გააზრებულ გადაწყვეტილებას 

პროფესიონალურ რჩევებზე დაყრ-

დნობით. ეს კი დაგეხმარებათ საზ-

ღვარგარეთ მკურნალობის სწორ 

შერჩევა / დაგეგმვა / განხორციე-

ლებაში.  

     სწორი დაგეგმვა პროცედურის 

აუცილებელი კომპონენტია. მნიშვ-

ნელოვანია მკურნალობის დასრუ-

ლების შემდგომი პერიოდის სწო-

რად მართვა. სამშობლოში დაბრუ-

ნების შემდგომ სამედიცინო და 

ფინანსური ანგარიშების მიღება.  

     როგორია უცხოეთში მკურნა-

ლობის ფასები?  

     თითოეული პაციენტის შემთხ-

ვევა ინდივიდუალურია და წინას-

წარ, მხოლოდ დიაგნოზით ან 

პრობლემის მოკლე აღწერით, შე-

უძლებელია ზუსტი ფასის გან-

საზღვრა. მხოლოდ განაცხადის 

გაკეთების შემდგომ ხდება პაციენ-

ტის სავარაუდო მკურნალობის 

პროგრამის განსაზღვრა და მისი 

ღირებულების დადგენა. თუმცა, 

უნდა ვიცოდეთ, რომ ესეც არის 

წინასწარი კალკულაცია და ად-

გილზე პროგრამის ცვლილება 

გამოიწვევს ფასის ცვალებადობას. 

დაახლოებითი ფასები კი ასეთია: 

თურქეთის მიმართულებით კონ-

სულტაცია სპეციალისტებთან 100-

200$. დიაგნოსტიკური პაკეტები 

1000-4000 დოლარამდე მერყეობს. 

კომპიუტერული ტომოგრაფია 500-

800 დოლარი. მაგნიტორეზონან-

სული კვლევა 1000 დოლარი და 

ა.შ. თურქეთის მიმართულებაზე 

შესაძლებელია ინდივიდუალური 

ფასდაკლებების მიღწევა ჩვენს 

პარტნიორებთან.  

     პაციენტები, რომლებიც ჩვენი 

ხაზით ხვდებიან კლინიკებში, 

არიან უფრო დაცული როგორც 

ფინანსური კუთხით, ასევე სხვა 

მხრივ - მონიტორინგის თვალსაზ-

რისითაც. რაც შეეხება გერმანიასა 

და ისრაელს, იქ სამედიცინო მომ-

სახურების ღირებულება დაახ-

ლოებით 30-40%-ით უფრო ძვირია 

და მას ემატება არასამედიცინო 

მომსახურების ხარჯები (რაც თურ-

ქეთში უფასოა). აქ იგულისხმება 

ტრანსფერები, თარჯიმანი, პაციენ-

ტისა და თანმხლები პირების პატ-

რონაჟი იქ ყოფნის განმავლობაში. 

დაახლოებით თურქეთის მსგავსი 

ფასებია ალტერნატიულ ევროპულ 

მიმართულებებში (ესპანეთი, იტა-

ლია, პოლონეთი). თურქეთზე 

უფრო იაფი მომსახურება შეიძ-

ლება იყოს ინდოეთში. 

     რატომ ურჩევდით პაციენტებს 

თურქეთში მკურნალობას?  

     თურქეთში მკურნალობა და 

დიაგნოსტიკა ყველაზე ხელმისა-

წვდომი ალტერნატივაა მათთვის, 

ვინც საქართველოში ვერ მიიღო 

სათანადო სამედიცინო მომსახუ-

რება ან უკმაყოფილოა მისი ხა-

რისხით. თურქეთში მომსახურე-

ბის დაბალი ფასები ერწყმის 

სამედიცინო დიაგნოსტიკის, მკურ-

ნალობისა და რეაბილიტაციის 

საუკეთესო ხარისხს. ძალიან ბევრი 

კლინიკა ფლობს JCI (Joint Com-

mission International) საერთაშო-

რისო აკრედიტაციას. ამ ყველა-

ფერს ემატება უფასო სერვისები 

თურქული კლინიკების მხრიდან - 

უფასო ტრანსფერი აეროპორტი-

დან (და უკან), უფასო თარჯიმნის 

მომსახურება და პატრონაჟი ვიზი-

ტის განმავლობაში.  

     აღსანიშნავია, რომ დღეისათვის 

რამდენიმე თურქულმა მსხვილმა 

სამედიცინო ცენტრმა უპრეცედენ-

ტო გარღვევა განახორციელა თანა-

მედროვე სამედიცინო ტექნოლო-

გიების დანერგვის კუთხით. მათი 

ექიმები ფლობენ საუკეთესო და-

სავლურ განათლებას და საფუძვ-

ლიანი პრაქტიკა აქვთ გავლილი 

უმსხვილეს ევროპულ თუ ამერი-

კულ სამედიცინო სკოლებსა და 

საავადმყოფოებში. ისინი მუდმი-

ვად იმაღლებენ კვალიფიკაციას 

დასავლურ ცენტრებში.  

    შესაძლებელია თუ არა მივიღოთ 

ფინანსური დაფინანსება სახელმ-

წიფო ან კერძო სექტორებისგან?  

     დღესდღეობით ფინანსური 

მხარდაჭერა მხოლოდ იმ შემთხვე-

ვაშია შესაძლებელი, თუ პაციენ-

ტისთვის აუცილებელი სამედი-

ცინო მომსახურება ვერ ხერხდება 

საქართველოში. მათი მხრიდან 

აუცილებელია შესაბამისი სამედი-

ცინო მანიპულაციის აუცილებ-

ლობის დამადასტურებელი დასკვ-

ნა სპეციალისტის / ექსპერტის 

მხრიდან, ასევე ის, რომ აღნიშნულ 

პროცედურას გაივლიან კონკრე-

ტულ უცხოურ კლინიკაში. თუმცა, 

ასეთ შემთხვევებშიც კი, დაფინან-

სება გარკვეულწილად ლიმიტირე-

ბულია თანხებში. სამწუხაროდ, 

პაციენტები, რომლებსაც უკეთესი 

ხარისხის მიზნით სურთ საზღვარ-

გარეთ მკურნალობა, ფინანსური 

მხარდაჭერისთვის არასაკმარისი 

არგუმენტიდან გამომდინარე ვერ 

იღებენ დაფინანსებას სახელმწიფო 

თუ კერძო ფონდებისგან.  

     რა რისკები ახლავს საზღვარ-

გარეთ მკურნალობას?  

     ის, რომ საზღვარგარეთ მკურნა-

ლობის მიზნით წასვლა რისკებ-

თან, სიძნელეებსა და პრობლე-

მებთან იყოს დაკავშირებული, 

ნამდვილად შესაძლებელია. ეს კი 

იქიდან გამომდინარეობს, რომ 

წინასწარ დაგეგმილი პროგრამა 

დამატებითი პროცედურების საჭი-

როების გამო შეიძლება შეიცვალოს 

და ამ ცვლილებამ დამატებითი 

დრო მოითხოვოს, რაც ხარჯებს 

უკავშირდება. ამიტომ ვფიქრობ, 

რომ ამ რისკების გათვალისწინება 

აუცილებელია პაციენტებისთვის. 

თავის დაზღვევის მიზნით, მათ 

ოფიციალურ ორგანიზაციებთან 

კავშირს ვურჩევდი.  

     რატომ უნდა მიიღოს პაციენტმა 

უცხოეთში მკურნალობის გადაწ-

ყვეტილება? როცა საქართველოშიც 

წინ მიდის ეს სფერო, არჩევანი 

უცხოეთის სასარგებლოდ რატომ 

უნდა გავაკეთოთ?  

     გლობალურად იზრდება უხ-

ცოეთში წასული პაციენტების 

ნაკადი და ამას განაპირობებს 

სხვადასხვა მიზეზი. კონკრეტუ-

ლად საქართველოს შემთხვევაში 

ძირითადად მიზეზი არის უფრო 

მაღალი ხარისხის სამედიცინო 

მომსახურების სურვილი ან ისეთი 

მომსახურება, რომელიც საქართვე-

ლოში არ ტარდება ამ ეტაპზე, ან 

არასაკმარისად არის განვითარე-

ბული - ეს არის ასე ვთქვათ, 

მამოძრავებელი ფაქტორი, რაც 

განაპირობებს ჩვენგან პაციენტების 

წასვლას საზღვარგარეთ. მაგრამ, 

სხვადასხვა ქვეყანაში ეს სურათი 

განსხვავებულია, ზოგ ქვეყანაში 

მიემგზავრებიან იმის გამო, რომ 

უფრო იაფი მომსახურება და 

თანხების დაზოგვა სურთ, ზოგან - 

სწრაფი მომსახურეობა.  დროის 

სიმცირის გამო არ შეუძლიათ 

თავიანთ ქვეყანაში დიდხანს 

ელოდონ სამედიცინო მომსახუ-

რებას (მაგალითად სკანდინავიის 

ქვეყნები). 

     ერთი სიტყვით, გლობალიზა-

ციის შედეგია ის, რომ მსოფლიოში 

არის დისბალანსი სხვადასხვა 

ქვეყანას შორის. კერძოდ, სამედი-

ცინო მომსახურების პარამეტრებს, 

ფასს, ხელმისაწვდომობასა თუ 

ხარისხს შორის. ეს კი წარმოშობს 

განსხვავებულ ბაზრებზე ინტე-

რესს კონკრეტული სამედიცინო 

მომსახურების მიმართ სხვა ქვეყ-

ნებში. ეს არის, ასე ვთქვათ, დღე-

ვანდელი მოცემულობა, რომელსაც 

ჩვენ ვერ შევცვლით. ასე რომ, 

პაციენტის გადაწყვეტილებაზეა 

დამოკიდებული, თუ სად სურთ 

სამედიცინო მომსახურების მიღება 

და რატომ. 

     რამდენად შესაძლებელია, რომ 

ოკუპირებული ტერიტორიებიდან 

საქართველოში შემოსული პაციენ-

ტები, მათი სამედიცინო საჭირო-

ებები იყოს ერთ-ერთი ფაქტორი/

მიზეზი იმისა, რომ მედიცინას 

უფრო დიდი ყურადღება დაეთმოს 

საქართველოში?  

     ეს პროცესი ნამდვილად მისა-

სალმებელია. სახელმწიფო დაინ-

ტერესებულია ამ საკითხით -ოკუ-

პირებული ტერიტორიებიდან (აფ-

ხაზეთიდან, ცხინვალის რეგიონი-

დან) გადმოსულ პაციენტებს უფა-

სოდ ემსახურებიან, რაც მათი 

სამედიცინო მომსახურების დაბა-

ლი ხარისხიდან გამომდინარე 

ბუნებრივად წარმოშობს უფრო 

დიდ მოთხოვნას საზღვარგარეთ 

მკურნალობაზე, კონკრეტულად კი 

საქართველოზე. უფასო მომსახუ-

რება, რა თქმა უნდა, ხელს უწყობს 

დამოკიდებულების გაჯანსაღება-

საც. რაც შეეხება საქართველოს 

სამომავლო პერსპექტივას, ის, რომ 

ევროპიდან საქართველოში ჩამო-

ვიდნენ სამკურნალოდ - ჯერ წარ-

მოუდგენელია. თუმცა, ჩვენ გვაქვს 

იმის შესაძლებლობა, რომ ვიყოთ 

რეგიონული ცენტრი, ე. წ. ჰაბი, 

სადაც   პირველ    რიგში    მოხვდე- 

ბიან იმ რეგიონის მცხოვრებლები, 

სადაც       მედიცინა      ნაკლებადაა   

განვითარებული. ჩვენ ირგვლივ 

სამეზობლოში, კავკასიის რე-

გიონში, თუნდაც ჩრდილოეთ 

კავკასია, რომელიც მედიცინის 

ხარისხის სერიოზულ დეფიციტს 

განიცდის - ჩვენ შეგვიძლია ვი-

ყოთ მათი   ცენტრი,  რაც       ხელს  

შეუწყობს ადგილობრივი მედი-

ცინის განვითარებას და 

ეკონომიკის ზრდას.  

     სამომავლოდ ახალგაზრდა ექი-

მებისთვის და სტუდენტებისთვის 

სტაჟირების ან რეზიდენტურის 

კუთხით გეგმები გაქვთ?  

სტაჟირების პროგრამები გვაქვს 

პერიოდულად, თუმცა ჩვენი სტუ-

დენტებისა და ექიმების მხრიდან  

ენის ნაკლებად ცოდნის გამო, ასე-

ვე ფინანსური პრობლემების გამოც 

ეს პროექტი პრაქტიკულად არ 

ფუნქციონირებს. 

mariam tarielaSvili (TurqeTi) 



 

 

15 14 dekemberi, 2015 

 WWW.OBSERVER.COM.GE  



 

 

16     14 dekemberi, 2015 

 WWW.OBSERVER.COM.GE  kultura 

nini maWavariani 

qeiteringi, kafeteriis menejmenti, furSeti 

Сatering, Cafeteria Management, Furshet 

www.fmgroup.ge    info@fmg.ge  +995 577 20 10 31  

 

kviprosis Zveli qarTuli         

monastris artefaqtebis gamofenas 

Tbilisi maspinZlobs 

კ ვიპროსში, ღალიის მონასტ-

რის მიმდებარე ტერიტორი-

აზე აღმოჩენილი, X-XVI 

საუკუნით დათარიღე-

ბული,  მნიშვნელოვანი არტეფაქ-

ტების გამოფენას თიბისი გალერეა 

მასპინძლობს.  

     საქართველოს პრემიერ-მინისტ-

რის ინიციატივით, 2015 წელს 

ღალიის მონასტრის ტერიტორი-

აზე არქეოლოგიური სამუშაოების 

გასაგრძელებლად თანხა სარეზერ-

ვო ფონდიდან გამოიყო.  

     29 სექტემბრიდან 10 ოქტომბ-

რის ჩათვლით, კულტურული მემ-

კვიდრეობის დაცვის ეროვნული 

სააგენტოს სახელმწიფო პროგრა-

მის ფარგლებში, კვიპროსზე მდე-

ბარე ღალიის მონასტერს სარეს-

ტავრაციო და საკონსერვაციო სა-

მუშაოები ჩაუტარდა. ამავე პერი-

ოდში ჩატარდა ღალიის სამონასტ-

რო კომპლექსის სრული ტერიტო-

რიის ტოპო-გეოდეზიური აზომვა 

და წმინდა ნიკოლოზისა და 

ღვთისმშობლის ტაძრების, რო-

გორც არქიტექტურის, ისე მხატვ-

რობის 3D  სკანირება. 

     ღალიის სამონასტრო კომპლექ-

სი კუნძულ კვიპროსის დასავლეთ 

ნაწილში, პაფოსის რეგიონის ქა-

ლაქ პოლისთან მდებარეობს. ცნო-

ბები მონასტრის შესახებ ქართულ 

საისტორიო წყაროებშია დაცული. 

2006-2010 წლებში განხორციელე-

ბული არქეოლოგიური გათხრების 

შედეგად დადგინდა, რომ ღა-

ლიაში ქართველთა მონასტერმა X 

საუკუნის მეორე ნახევრიდან  XVI  

საუკუნის 70-იან წლებამდე იარ-

სება.  

     გამოფენაზე წარმოდგენილი არ-

ტეფაქტები - კედლის მხატვრობის 

ფრაგმენტები, კერამიკა, მინა, ლი-

თონისა და ძვლის მასალა, მონე-

ტები - დაცულია ქალაქ პოლისის 

არქეოლოგიის მუზეუმში.  

     ხელოვნებათმცოდნე გიორგი 

გაგოშიძე (კულტურული მემკვიდ-

რეობის დაცვის სააგენტოს აღნუს-

ხვა დოკუმენტირების უფროსი), 

ობსერვერი-სთვის მიცემულ ექს-

კლუზიურ ინტერვიუში აღნიშ-

ნავს, რომ 1981 წელს კვიპროსზე, 

ღალიის კომპლექსი აღმოაჩინა 

ამერიკაში მოღვაწე ქართველმა 

მეცნიერმა, ვახტანგ ჯობაძემ, რო-

მელიც ქართულ ძეგლებს იკვლევ-

და.  მან მოახდინა ამ ძეგლის 

იდენტიფიცირება და დაადგინა, 

რომ ეს არის ღალის ქართველთა 

მონასტერი. 

     2001 წელს კვიპროსზე იმყოფე-

ბოდა საქართველოს კათოლიკოს 

პატრიარქი ილია II, სწორედ მაშინ 

გადაწყდა სამონატრო კომპლექსის 

ნანგრევების არქეოლოგიური შეს-

წავლა. ამ საქმეს სათავეში ჩაუდგა, 

კვიპროსში მოღვაწე ქართველი 

სასულიერო პირი, - მამა ზაქარია 

ფერაძე.  

     2006 წელს კულტურის, ძეგლთა 

დაცვის და სპორტის სამინისტრომ 

საჭირო თანხა გამოყო არქეოლო-

გიური შესწავლისთვის. ხელმძღვა-

ნელი იყო ბატონი იულონ 

გაგოშიძე, რომელმაც 2006 წელს 

კვიპროსში ქართველების საკმაოდ 

დიდი ჯგუფი ჩაგვიყვანა, მათ 

შორის იყვნენ: არქეოლოგი, რეს-

ტავრატორი, ხელოვნებათ-მცოდნე 

და იმ ახალგაზრდული ორგანი-

ზაციის  წევრი სტუდენ-ტები, რომ-

ლებიც იკვლევენ ასეთ საკითხებს.  

      მასშტაბური არქეოლოგიური 

გათხრები 2011 წლამდე გაგრძელ-

და. ამ რამდენიმე წლის განმავ-

ლობაში ექვსი არქეოლოგიური 

კამპანია ჩატარდა.  კომპლექსი 

მთლიანად გაითხარა და გაიწმინ-

და, სადაც აღმოჩნდა ღვრთისმ-

შობლის ტაძარი, მის ჩრდილოე-

თით კი, წმინდა გიორგის ტაძარი. 

იდენტიფიცირება რთული არ იყო, 

რადგან აღმოაჩინეს ფრესკა წმინდა 

გიორგის გამოსახულებით. პატარა 

სამლოცველოში კი ქართულ წარ-

წერებს მიაკვლიეს. ტაძრის ჩრდი-

ლოეთით იყო აგრეთვე მეორე 

სამლოცველო.  

     ღალიად წოდებული მონას-

ტერი „ქართლის ცხოვრებაში“ მო-

იხსენიება, როგორც ღალი და ხან-

დახან, როგორც ჟალი. მოხსენიე-

ბულია თამარ მეფის ისტორი-

კოსთანაც. 

     „დადგინდა, რომ ტაძარი ტრი-

ქონკის ტიპის ნაგებობა იყო და 

კვიპროსზე მსგავსი გეგმარებით 

სხვა არ აღმოჩენილა, მაგრამ საქარ-

თველოში და ტაო-კლარჯეთში 

ტრიქონკული ტიპის ტაძრები 

სჭარბობდა“,- აღნიშნა გიორგი 

გაგოშიძემ. 

     არქეოლოგიური გათხრების შე-

დეგად ასევე დადგინდა, რომ 

ღალიის მონატერი აშენდა X 

საუკუნის 60-70 წლებში, დავით III  

კურაპალატის მიერ.  

     სამონატრო კომპლექსი არსე-

ბობდა ექვსი საუკუნის განმავლო-

ბაში.   თვალსაჩინოა, რომ იქვე  იყო 

სამწიგნობრო კერა, ამაზე მიუ-

თითებს XII- XIII საუკუნის მიჯ-

ნაზე  მოღვაწე მონასტრის წინამძ-

ღვრის სახელიც - იოანე მწიგნო-

ბარი. ცნობილია, რომ მონასტრი-

დან ორ კილომეტრში იყო განსა-

მარტოებელი  დასაყუდებელი, სა-

დაც  XI – XII საუკუნეში გადაიწერა 

ფსალმუნების თარგმანი. დასაყუ-

დებელი იყო ორ სართულიანი, 

პირველი სართული  ბერების გან-

სასვენებელი, სადაც  დასაკრძა-

ლავი კამერა და საძვლეები იყო. 

„ასამდე ინდივიდის ძვლები აღმო-

ვაჩინეთ“,-იხსენებს გაგოშიძე. 

     ხელოვნებათმცოდნე აღნიშნავს, 

რომ 2011 წელს ეკლესიის კონსერ-

ვაცია მოხდა, ხოლო 2013 წელს 

ტაძარი მსუბუქი კონსტრუქციით 

გადაიხურა.  2015 წელს კი მეორედ 

განხორციელდა ეკლესიის კონსერ-

ვაცია და გადახურვა. 

     „რაც შეეხება არტეფაქტებს, 

ამჯერად ძალიან მცირე ნაწილია 

ჩამოტანილი საქართველოში, სულ 

131 ექსპონატი (რესტავრირება 

გააკეთა კვიპროსულმა მხარემ),  

რაოდენობრივად ეს აღმოჩენი-

ლიდან ერთი პროცენტის ტოლ-

ფასია“, - თქვა გაგოშიძემ.  როგორც 

ირკვევა მთელი ეს მასალა არის 

ღალიის მონატრის მახლობლი 

პატარა ქალაქ პოლისის მუზეუმის 

საკუთრება.  

     ცნობილი გახდა, რომ მუზეუმის 

სივრცის გაზრდას აპირებენ, რათა 

ღალის მონასტერში აღმოჩენილი 

მასალა სპეციალურად გაკეთებულ 

ვიტრინაში გამოფინონ. აღსანიშნა-

ვია, რომ ასე კარგად შესწავლილი 

ქართული ძეგლი ჯერ არ არსე-

ბობს. 

     25 დეკემბრამდე  კუნძულ 

კვიპროსის უნიკალური არტეფაქ-

ტების დათვალიერება ნებისნიერ 

მსურველს შეუძლია. 

     2016 წლიდან დაგეგმილია 

არქეოლოგიური გათხრების ახალი 

ეტაპის დაწყება, რადგან მეცნიერ-

თა ჯგუფის ვარაუდით, შესაძლოა 

მონასტრის ტერიტორიაზე კიდევ 

აღმოჩნდეს უნიკალური არტეფაქ-

ტები.  
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კ ონცერტში, სახელწოდებით 

„ისტორიას დარჩება“, 15 

დეკემბერს თბილისის დიდ 

საკონცერტო დარბაზში 

გაიმართება. მონაწილეობენ 

ცნობილი მუსიკოსები: ნიაზ 

დიასამიძე, პეჩო, უცნობი, ვაკის 

პარკი, ნიკა კაჩაროვი, დათო 

ევგენიძე, ეკო დეისაძე,  Sophie 

Villy, LOUDspeakers, The Window, 

The Mins, Kung Fu Junkie, MAO, 

Jetbird, კაკადუ, ჯერონიმო, რობი 

კუხიანიძე, ქეთათო და გელა 

ჩარკვიანი.  

     ღონისძიებისთვის, პირველად 

ქართულ რეალობაში, სპეციალუ-

რად დამზადდა ირაკლი ჩარ-

კვიანის ვირტუალური გამოსახუ-

ლება (ჰოლოგრამა), რომლის 

მეშვეობითაც ერთ-ერთ ჰიტს 

თავად ირაკლი შეასრულებს. 

     ღონისძიების ორგანიზატორი 

და იდეის ავტორი  ფონდი „ავტო-

გრაფია“. ფონდის დამფუძნებელი 

გიგა კობალაძე აღნიშნავს, რომ 

ჰოლოგრამის დამზადებას 6 თვეზე  

მეტი დასჭირდა. რადგანაც მისი 

შექმნა დიდ თანხასთანაა დაკავში-

რებული, წარმოდგენილი იქნება 

მხოლოდ ერთი კომპოზიცია.  სიმ-

ღერა, რომელსაც ირაკლი შეასრუ-

ლებს ჯერ-ჯერობით საიდუმლოა 

და მსმენელისთვის სიურპრიზი 

იქნება.  

    „კონცერტის სახელწოდება „ის-

ტორიას დარჩება“, ავიღეთ ირა-

კლის სიმღერიდან, რადგან ეს 

მოვლენა ისტორიას უნდა დარჩეს, 

როგორც ქართველი მუსიკოსის 

ჰოლოგრამით გაცოცხლების პირ-

ველი პრეცედენტი“, -აღნიშნა კო-

ბალაძემ. 

      ირაკლი ჩარკვიანი 1961 წლის 

19 ნოემბერს დაიბადა, ცნობილი 

პოლიტიკური და საზოგადო მო-

ღვაწის, გელა ჩარკვიანისა და ნანა 

თოიძის ოჯახში. ის იყო ქართველი 

მუსიკოსი, პოეტი და წიგნის 

ავტორი.  

      „ირაკლი ბავშვობიდან წერდა 

ლექსებს, უსმენდა მუსიკას, რო-

მელსაც მამა ქმნიდა და დედა უკ-

რავდა. იგი ძალიან სათნო და 

კეთილი იყო. უყვარდა ადამიანები 

და  ცხოველები, სახლში ჯდომა და 

ფიქრი, ხატავდა ძალიან კარგად. 

გარდაცვალებამდე  მითხრა: იმდე-

ნი მელოდია მაქვს თავში, უკვე 

აღარ ვიცი რა ვქნაო.“ - იხსენებს 

ირაკლის და, თეონა ჩარკვიანი.  

     ირაკლი ჯერ კიდევ 18 წლის 

იყო, როდესაც  ქეთი ქობულიზე 

დაქორწინდა. მეორე მეუღლე, დის 

მეგობარი, ლენა იყო, პროფესიით 

ბალერინა. მომღერალი ქეთათო 

ირაკლის მესამე ცოლია, მათ 

შორის 17 წლიანი ასაკობრივი 

სხვაობა იყო.  როგორც ამბობდნენ: 

სიყვარული გაცნობიდან ორი 

წლის შემდეგ მოვიდა. მუსიკოსმა 

თავისი გრძნობები წიგნში „მშვიდი 

ცურვა“ გამოხატა. 

     მუსიკალური მოღვაწეობა მომ-

ღერალმა 1976 წელს, ჯგუფ „არიშ-

თან“ ერთად დაიწყო. ირაკლის 

პირველი სოლო-გამოჩენის მაუწ-

ყებელი იყო სიმღერა „War is Over”, 

პირველი სოლო დისკი, Svan 

Songs, 1993 წელს გამოიცა, მეორე 

სტუდიური ალბომი - „აფრენ“ 1999 

წელს, ხოლო მორიგი დისკი „ამო“  

2001 წელს გამოჩნდა. იგი ერთ-

დროულად მუშაობდა ბევრ ახალ 

სიმღერაზე და იღებდა საინტე-

რესო ვიდეოკლიპს. სწორედ ამ 

პერიოდიდან აირჩია მან საკუთარ 

ფსევდონიმად „მეფე“. 

     საინტერესოა, რომ თითქმის 

ყველა  სიმღერაში იყენებდა ჩინუ-

რი ჩაის ქილას, რომელშიც ბრინჯი 

იყო ჩაყრილი. ირაკლი ეხებოდა 

პრობლემებს, რომელიც მხოლოდ 

მას არ აწუხებდა. ირონიით, ცი-

ნიზმით, ზოგჯერ კი ზედმეტი სე-

რიოზულობით საუბრობდა, წერ-

და და მღეროდა საქართველოზე, 

საზოგადოებაზე, ხალხზე, სიყვა-

რულზე. გრძნობდა, განიცდიდა, 

რასაც ხან აგრესიით, ხანაც მო-

ჩვენებითი ინდიფერენტულობით 

გამოხატავდა, რაც კარგად აისახა 

მის შემოქმედებაზე. იცოდა, რომ 

მისი არ ესმოდათ, მაგრამ სჯერო-

და, რომ გავიდოდა დრო და აუცი-

ლებლად გაუგებდნენ.  

     2006  წლის 24 თებერვალს მუ-

სიკოსი  საკუთარ სახლში გარდაი-

ცვალა. 2007 წელს, ცნობილმა 

მუსიკოსებმა: ჯგუფებმა „33ა“,    

„მწვანე ოთახმა“, „Outsider”, „ვაკის 

პარკმა“, „The Young Georgian 

lolitaz”, „ზუმბამ“ და სხვა შემსრუ-

ლებლებმა მის ხსოვნას სპეცია-

ლური ალბომი მიუძღვნეს.  დისკს 

„ქაღალდის გემი“ - Tribute ალბომი 

ეწოდა.  

     ირაკლი ჩარკვიანის შემოქმედე-

ბა დღევანდელ ახალგაზრდებშიც 

არ კარგავს აქტუალობას. თბი-

ლისის სახელმწიფო უნივერ-

სიტეტის სტუდენტი გიორგი 

არეშიძე ამბობს, რომ ირაკლი 

ჩარკვიანი ყველაზე დიდი მეფეა, 

მთელი საქართველოს მეფეთა 

ისტორიაში.  

     „თავისი სიმყარით ძალიან ბევ-

რი დაანახა საზოგადოებას, ამ 

შემთხვევაში უნდა გავიხსენოთ 

ჯინსების თაობის პერიოდი“. - 

ამბობს ია სართანია.  ნინი ხუსკიას 

აზრით, კი ირაკლი უსაზღვრო 

ოპტიმისტი იყო და ამას მისი 

შემოქმედება და გენიალური 

სიტყვები ამტკიცებს: ,,მე 

გადავცურავ  ზღვას...“ 

nini maWavariani 

pirveli qarTveli momRerlis holograma 

- koncerti, romelic istorias darCeba 
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ა ხლგაზრდა ანალიტი-

კოსებისთვის კავკასიის 

უნივერსიტეტში სემინა-

რი - "საქართველოს 

ეროვნული უსაფრთხოების გარე-

მო - მიმდინარე გამოწვევები" 

გაიმართა.  ღონისძიება პროგნო-

ზირების სააგენტოს "დემოკრა-

ტიის ჟანგბადისა" და კავკასიის 

უნივერსიტეტის ორგანიზებით 

ჩატარდა.  

     თემის აქტუალობიდან გამომ-

დინარე ასამდე ახალგაზრდამ 

გამოთქვა სემინარზე დასწრების 

სურვილი. საბოლოოდ აპლიკა-

ციების და გასაუბრების შედაგად 

შეირჩა 20 სტუდენტი, როგორც 

ორგანიზატორები აცხადებენ, გა-

მოიკვეთნენ აშკარა ლიდერები. 

ახალგაზრდებმა გამოთქვეს სურ-

ვილი მონაწილეობა მიიღონ 

„დემოკრატიის ჟანგბადის“ პრო-

ექტში - ახალგაზრდა ანალიტი-

კოსი, რომლის ფარგლებშიც მათ 

ექნებათ საშუალება ნებისმიერი 

სფეროს ირგვლივ გამოაქვეყნონ 

ანალიზი, პროგნოზი.  

     „სისტემა წარმოაჩენს ახალ-

გაზრდების უნარებს, რაც გამოი-

წვევს როგორ სახელმწიფო, ისე 

კერძო სექტორების და სხვადასხვა 

ინსტიტუციების მხრიდან ინტე-

რესს მათ მიმართ. ხოლო სააგენ-

ტო, თავის მხრივ, ხელს შეუწყობს 

მათ წარმოჩენას და რეკომენდა-

ციას გაუწევს ჩვენს ამერიკელ 

პარტნიორებთან როგორიცაა მორ-

განის აკადემია და სპენსერის 

ფონდი“.  

      მონაწილეებს შესაძლებლობა 

მიეცათ კვალიფიციური მკვლევა-

რებისგან და ამ სფეროში მოღვაწე 

პროფესიონალებისგან მიეღოთ ინ-

ფორმაცია საქართველოს ეროვ-

ნული უსაფრთხოების გამოწვევე-

ბის შესახებ. სტუდენდებს თა-

ვიანთი ცოდნა და გამოცდილება 

გაუზიარეს ექსპერტებმა: ბ-ნი 

გიორგი გვალია - ილიას სახელმ-

წიფო უნივერსიტეტის მეცნიერე-

ბისა და ხელოვნების ფაკულტეტის 

დეკანი; ბ-ნი ზურაბ აგლაძე - 

მკლვევარი, საქართველოს ატლან-

ტიკური საბჭოს წარმომადგენელი, 

თავდაცვის ეროვნული აკადემიის 

ყოფილი რექტორი; ბ-ნი შალვა 

ძებისაშვილი - ეროვნული უსაფრ-

თხოების ექსპერტი, ბრიუსელის 

თავისუფალი უნივერსიტეტის მკვ

-ლევარი, საქართველოს 

ეროვნული უშიშროების საბჭოს 

აპარატის თა-ნამშრომელი და ბ-ნი 

ლაშა დარ-სალია - საქართველოს 

ეროვნული უშიშროების საბჭოს 

უშიშროებისა და ანალიტიკის 

დეპარტამენტის დირექტორი.  

     სემინარის ფარგლებში მიმდინა

-რეობდა მსჯელობა საქართველო - 

რუსეთის ურთიერთობების, ეროვ-

ნული უსაფრთხოების ძირითადი 

გამოწვევების შესახებ. განხილულ 

იქნა საქართველოს ნატო-ში ინ-

ტეგრაციის სტრატეგია. სემინარი 

მთელი დღის განმავლობაში ინტე-

რაქციულ რეჟიმში მიმდინარე-

ობდა. სამუშაო დღის განმავ-

ლობაში გაიმართა დისკუსიები და 

მონაწილეებს საშუალება მიეცათ 

სიმულაციურ განხილვებში და 

უსაფრთხოების პოლიტიკის და-

გეგმარებაში ჩართულიყვნენ, გაე-

ზომათ არსებული და მოსალოდ-

ნელი რისკები, დაეგეგმათ საფრთ-

ხეების თავიდან არიდების სქემა. 

     საქართველოს ეროვნული უსაფ

-რთხოების გარემოს შესახებ გა-

მართულ სემინარს ესწრებოდნენ 

სტუდენტები და კურსდამთავრე-

ბულები საქართველოსა და საზ-

ღვარგარეთის უნივერსიტეტები-

დან.  

     „ეს არ არის ერთჯერადი სემი-

ნარი, ეს არის ერთიანი ციკლის 

ნაწილი, რომელიც ტარდება ახალ-

გაზრდებისთვის, რათა ისინი ჩა-

მოყალიბდნენ სხვადასხვა დარგის 

ექსპერტებად და აითვისონ ექს-

პერტობისთვის საჭირო უნარები, 

მოახდინონ პროცესების მოდელი-

რება და გააკეთონ პროგნოზები 

ანალიზზე დაყრდნობით“. - განუ-

ცხადა ობსერვერს დემოკრტიის 

ჟანგბადის დამფუძნებელმა, ლევან 

ჯაშმა. 

     ორგანიზატორების თქმით, პირ-

ველი სემინარი მიზანმიმართლად 

გაიმართა ეროვნული უსაფრთ-

ხოების თემაზე, რადგან ეს არის 

ჩვენი ქვეყნისთვის მუდამ აქტუა-

ლური თემა და ასევე მსოფ-

ლიოსთვის (განსაკუთრებით ბო-

ლო დროს განვითარებული მოვ-

ლენების ფონზე).   

     „ვთვლი, რომ მომავალში ეს 

ახალგაზრდები, როგორც უსაფრთ-

ხოების თვალსაზრისით, ისე 

სხვადასხვა სფეროს შესახებ 

გარკვეულ რეკომენდაციებსაც კი 

შესთავა-ზებენ სახელმწიფოს“. - 

აღნიშნა ორგანიზაციის დამ-

ფუძნებელმა.  

     ორგანიზაცია დემოკრატიის ჟა-

ნგბადი წარმოადგენს ანალიტი-

კური პროგნოზების სააგენტოს, 

რომელიც შეიქმნა ორი წარმა-

ტებული საერთაშორისო ანალოგი 

სააგენტოს (www.politifact.com, 

www.stratfor.com) კომბინაციის სა-

ფუძველზე. სააგენტო ასევე, მოი-

ცავს სოციოლოგიური კვლევების 

სისტემას სხვადასხვა მიმართუ-

ლებით და ემსახურება stratfor-ის 

მოდელზე ექსპერტთა კლასის 

ჩამოყალიბებას.  

     ორგანიზაციის მიზანია საქართ-

ველოში ხელი შეუწყოს ახალი 

თაობების ზრდას და სახელმწიფო 

ინსტიტუტების ისეთი ფორმით 

ჩამოყალიბებას, რომელიც საქარ-

თველოს გადააქცევს ღირსეულ 

პარტნიორად ამერიკის შეერთე-

ბული შტატებისთვის. დემოკრა-

ტიის ჟანგბადი ასევე ემსახურება 

ახალგაზრდა, პრო-ამერიკული 

მეინსტრიმის ჩამოყალიბებას რე-

გიონული მასშტაბით. აქედან 

გამომდინარე, იგეგმება ახალი 

თაობის ინტელექტუალური ძალის 

ლიდერების დაახლოებას ამე-

რიკულ წრეებთან, რაც ხელს 

შეუწყობს მათი რესურსების 

რეალიზაციას და წარმოჩენას 

ფართო ასპარეზზე. 

 

Amira restaurant 

Lebanese kitchen & more 

      27 Mosashvili Str. Tbilisi           T: +995 322 90 77 01          M: +995 599 17 96 99           Amira.restaurant@yahoo.com             www.amira.tbb.ge 
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3 
3 წელი გავიდა  მას შემ-

დეგ, რაც დავით ბოდა-

ველმა ტოკიოში, ძიუდოს 

სკოლის დამაარსებლის, 

ძიგორო კანოს სახელობის ტურნი-

რი მოიგო.  1981-1982 წლებში ბო-

დაველი ორჯერ გავიდა ამ პრეს-

ტიჟული ტურნირის ფინალში და 

მხოლოდ ერთხელ მოახერხა გა-

მარჯვება. 

     2014 წელს ფინალამდე მიაღწია 

ლევან მატიაშვილმა (+100), მაგრამ 

ისიც დამარცხდა. საბედნიეროდ,  

მატიაშვილის მარცხის შემდეგ 

მხოლოდ ერთი წელი მოგვიწია 

მოცდა. 2015 წელს ძიგორო კანოს 

გამარჯვებული ავთანდილ ჭრიკი-

შვილი გახდა (81).  ჭრიკიშვილმა 

პირველ შეხვედ-რაში მასპინძელი 

კეიტა ნაგაშიმა დაამარცხა. ქარ-

თველმა მასპინძელ იაპონელთან 

ხუთი წუთი იჭიდავა და მეტოქე 

ვაზარით დაამარცხა.  

     მერვედფინალში ჭრიკიშვილმა 

ჰოლანდიელ ძიუდოისტს ფრანკ 

დე ვიტს სძლია. ავთომ მეტოქეს 

ჯერ იუკო აუღო, ხოლო შეხვედ-

რის დასრულებამდე 31 წამით 

ადრე მეტოქე ბეჭებზე გააკრა.  

       მეოთხედფინალში ავთოს მე-

ტოქე ბერძენი რომან მასტოპულო-

სი გახლდათ. ქართველ ძიუდო-

ისტს წუთი და 58 წამი დასჭირდა, 

რომ  ბერძენი დაემარცხებინა. მო-

წინააღმდეგეს სურდა ავთოსთვის 

ილეთი გაეკეთებინა, მაგრამ ჭრი-

კიშვილმა მას ამის საშუალება არ 

მისცა და იპონზე დააგდო მეტოქე. 

ბოლო ორი შეხვედრა მან გაფრ-

თხილებებით მოიგო..    ნახევარფი

-ნალშიც და ფინალშიც კორეელები 

დაამარცხა.  თუმცა ეს მის გა-

მარჯვებას სულაც არ აკნინებს.  

     ავთანდილ ჭრიკიშვილმა აჩვენა 

უმაღლესი კლასის ჭიდაობა. ნა-

ხევარფინალში კორეელი კი ჩუნ 

ვანგი, ხოლო ფინალში ლეე სე-

უნგსუ დაამარცხა. ფინალი დაძა-

ბული გამოდგა, ჭრიკიშვილმა 

ჭკვიანური ჭიდაობითა და ბრწ-

ყინვალე დაცვით მეტოქეს ორი 

გაფრთხილება მიაღებინა და 33 

წლიანი პაუზის შემდეგ ძიგორო 

კანო ისევ მოიგო ქართველმა ძიუ-

დოისტმა.  

      აღსანიშნავია, რომ დარჩენილ 

წონით კატეგორიებში სულ მას-

პინძლებმა გაიმარჯვეს. ჭრიკი-

შვილი იყო ერთადერთი უცხო-

ელი, რომელმაც 2015 წლის ძიგო-

რო კანოზე ოქროს მედალი მოიპო-

ვა.  სამწუხაროდ, ჭრიკიშვილის 

ოქროს მხოლოდ ნუგზარ ტატა-

ლაშვილის ბრინჯაოს მედალი 

დაემატა.  

       სხვა ძიუდოისტებმა ვერ შეძ-

ლეს კვარცხლბეკზე ასვლა. 73 კი-

ლოგრამ წონით კატეგორიაში, მე-

სამე ადგილისთვის გამართულ 

შეხვედრაში ერთმანეთს ნუგზარ 

ტატალაშვილი და ლაშა შავდა-

თუაშვილი შეხვდნენ, როგორც 

ზემოთ აღვნიშნე ბრინჯაოს მე-

დალი ტატალაშვილმა მოიპოვა, 

რომელმაც ლაშა ვაზარით დაა-

მარცხა. 

    ტურნირზე თითო შეხვედრა 

მოიგეს ლუხუმ ჩხვიმიანმა და ამი-

რან პაპინაშვილმა. (60) 

     უშანგი მარგიანი ავთოს მეტოქე 

ლეე სეუნგსუსთან დამარცხდა 

მეოთხედფინალში. პირველივე 

შეხვედრა წააგეს ვარლამ ლი-

პარტელიანმა და ადამ ოქრუა-

შვილმა.  

     ბექა ღვინიაშვილმა ახალ წონაში 

მეხუთე ადგილი დაიკავა.(100) 

ასევე მეხუთე ადგილი დაიკავა 

ლევან მატიაშვილმა (+100). ჩვენმა 

ნაკრებმა გუნდურ ჩათვლაში 

მეორე ადგილი დაიკა-ვა, ხოლო 

პირველ ადგილზე მას-პინძელი 

იაპონელები გავიდნენ. 

     საბა კვირკევლიას ყაზანის ,,რუ-

ბინი'' ევროპა ლიგაზე ჯგუფში 

ჩარჩა. ყაზანელებმა ბოლო მატჩი 

საფრანგეთში  ,,ბორდოსთან'' გა-

მართეს და ფრედ 2:2 ითამაშეს. 

ქართველი ფეხბურთელის გუნდმა 

ჯგუფში მესამე ადგილი დაიკავა. 

პირველ ადგილზე ინგლისუ-

რი ,,ლივერპული'', ხოლო მეო-

რეზე შევიცარიული ,,სიონი'' 

გავიდა. 

 

     ევროპა ლიგას დაემშვიდობა 

თემურ ქეცბაიას გაწვრთნი-

ლი ,,აპოელიც''. კვიპროსელები 

ბოლო შეხვედრაში პრაღის ,,სპარ-

ტასთან'' დამარცხდნენ. (1:3). 

ანგარიში ,,აპოელის'' არგენ-

ტინელმა ფეხბურთელმა ფერნან-

დო კავენაგიმ გახსნა, მაგრამ 

მატჩის ბოლო დავიდ ლაფატას 

დუბლით პრაღის გუნდმა თამაში 

შემოატრიალა და გაიმარჯვა. 

ქეცბაიას გუნდმა ექვსი მატჩიდან 

ერთი მოიგო და 3 ქულით ბოლო 

ადგილზე გავიდა. 

 

     ზაზა ფაჩულია წარმატებულ 

თამაშს აგრძელებს. NBA-ში  ,,ატ-

ლანტასთან'' გამართულ შეხვედ-

რაში ,,დალასელთა'' ცენტრმა 11 

ქულა და 17 მოხსნა მოაგროვა. 

სამწუხაროდ, ,,დალასმა'' შეხვედ-

რის მოგება ვერ მოახერხა. (95:98) 

 

     თბილისის ,,დინამო'' ზამთრის 

ჩემპიონია. გია გეგუჩაძის გუნდმა 

მე-15 ტურში ქობულეთში ,,ჩელე 

არენაზე'' გამართულ შეხვედ-

რაში ,,შუქურას'' 1:3 მოუგეს და 40 

ქულით დაასრულეს ჩემპიონატის 

პირველ ნაწილი.  

 

      ბექა ბურჯანაძემ "ლეიმა ბას-

კეტს" მორიგ მატჩი მოაგებინა.  

ესპანეთის მეორე დივიზიონის მო-

რიგი ტურის მატჩში ლაკო-

რუნიელებმა "კასერესს" უმას-

პინძლეს და 10 ქულის სხვაობით - 

85:75 დაამარცხეს მეტოქე.  

     ბექამ დიდი შედეგიანობა 

გამოავლინა და 27 წუთში 26 ქულა 

ჩააგდო, ზედ  10 მოხსნაც დაამატა 

და ორმაგი დუბლი გაიფორმა. 

 

     მოსკოვში მანუჩარ მარკოიშ-

ვილის ,,დარუფშაკა'' ,,ცსკასთან'' 

28 ქულით დამარცხდა.

(66:94)  ,,დარუფშაკამ'' აუცილებ-

ლად უნდა მოიგოს ბოლო მატჩი, 

თორემ ჯგუფში ჩარჩება. მარკოი-

შვილი სასტარტო ხუთეულში იყო 

და მოედანზე 14 წუთი გაატარა. 

მანუჩარმა ერთადერთხელ შეუ-

ტია, თუმცა მისი ორქულიანი 

არმიელთა კალათში არ ჩაეშვა. 

ქართველი უკანახაზელის ანგა-

რიშზე საბოლოოდ 1 მოხსნა, 1 პასი 

და 1 ჩაჭრა დაგროვდა - ბურთიც 

ერთხელ დაკარგა. 

 

     საქართველოს რაგბის კავშირის 

პრეზიდენტობისთვის გიორგი ნი-

ჟარაძე და ირაკლი აბუსერიძე 

იბრძოლებენ. კანდიდატების წარ-

დგენის ვადა 11 დეკემბერს დას-

რულდა. რეგისტრაცია საქართვე-

ლოს რაგბის კავშირის მოქმედმა 

პრეზიდენტმა გიორგი ნიჟარაძემ 

და “ბორჯღალოსანთა” ყოფილმა 

კაპიტანმა, საქართველოს რაგბის 

კავშირის სპორტულმა დირექტორ-

მა ირაკლი აბუსერიძემ გაიარეს. 
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